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This interview is being conducted with General Charles Bolte
in the Army-Navy Club in Washington, D. C. October 17, 1373.
Present for the interview General Bolte and the interviewer
pr. Maclyn Burg of the Dwight D. Eisenhower Library staff.

DR. BURG: @Gerneral, let me start by asking you where jyou were

educated, and about yvour original entrance into the service?

GENERAL BOLTE: Well, I was born in Chicago, Illineis, and went
through the schools there, high gchool, and then to Armour
institute of Technology where I took a course in chemical
engineering, having become interested in chemistry, and sort of
indoctrinated in the engineering field, by my older brother whe
had gone then te Armour Institute, which ig, of cpurse, now
T1linois Institute of Technology in Chicage. In 19--my father,
incidentally, was a national guard officer and a volunteer
sfficer, and served in Cuba in 1898 in the war with Spain and
kept up his military activities, although he was a businessman
in Chicago dﬁring my bovhood years. I may have bheen somewhat
indoctrinated with the military then, although I had no particalar
ambitions until 1914; I was induced to go with & college chum te
one of the student training camps established by General Teonard

wood, or under the suspices of General Leonard Wood, who hagd been
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chief of staff and then commanding the Governors' Island District
tn esstern New York. He had beceome convinced that if a war werse
bt occur there was going to be a need in American forces for
young leaders. And he got War Departmenl authority, in 1913 I
think, to =stablish two student camps, one in Hew York and one
in California. &And I think there was one down in North Carolina,
Aeheville, I think, either that year or later. But anyway, in
1914 T was induced to go to onme up in Ludington, Michigan. We
paid our transportation and paid for our food but were issued
uniforms and weapons and given rudimentary military training,
under the auspices of an officer, with a company of infantry,

I think, and a troop of cavalry, for five or six menths during

the summer of 1914,

BURG:= Five or six months?

BOLTE: I mean five or six weeks.
BURG: Right.

BOLTE: 1 get interested in i, and while I hadn't graduated, I
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weni to the next year with this same college friend to San
Francisce, at the Exposition there, and we were having a camp,

a student ecamp, on the parade ground at Presidio, San Francisco.
And, incidentslly, that was the summer, and the year, at this
time of the camp when the Pershing house burned snd Mrs. Pershing

and the ehildren, except for the boy, were killed in that fire.

BURG: Oh, yes.

BOLTE: In 1915. But the Exposition was on; we had the access

ta that in oniform, and we did have the same rudimentary training--
a company of infantry to demonstrate what we were doing--the very
beginnings. I was nineteen then, I guess. BAnd was then solicited
to come into the srmy, but I was too young, hadn't finished my
work at college. And so the next year 1 went to the camp st
Plattsburg, 1916, which the Lecnard Wood camps had grown intc;
and, of course, this war was on in Europe and it locoked as if we
were going to go in. And, as everybody knows, the movement began
there for building up some military forces and the FPlatisburg
camps started; that's where the word Plattshburg came, but they

began way hack in 1913 with Lecnard Wood--
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BURG: I sSee,

BOLTE;==and his ronvictions., Then I went to two successive camps
that summer at Plattsburg and the second one was a businessman's
camp, older men, and 1 remember there were some five millionaires
in my company. They used to go down Saturday afternocon to Hew
vork on board meetings, but come back by reveille Monday morning.
1 gat to be a student liewvtenant. I decided to go in the regular
army then and 1 was dizsusded from taking the regular examinaticon
and T took a reserve commission. And the result was T wWas
commissioned in 1916 in the Reserve Corps, and in 1917 1T was
ardered to active duty as a 2nd lisutenant, infantry reserve,
then which there was nothing lower oa the military hierarchy in
my opinion. {Laughter] And when war broke out, we enterad the
war in 1917, I was ordered to duty and sent to Fort Benjamin
Barrison to the first of these training camps which were to
produce the ninety-day wonders, the Sears-Roebuck lieutepants.
and from that summer of 1917 I was assicned to the newly-organized
regiment at Settysburg, the 58th Infantry, and that became part

of the 4th Divisien at Camp Green, North Carolina, and went overseas.
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T was wounded at Montfaucon as an infantry officer and served,
after 4 months in the hospitzl, uwp in Germany and finally as
acting adjutant, 1 think, with the 4th Division--for a young

captain, about 22,000 men in the division, I think,--

BURG: Yes, guite a responsibility.

BOLTE: By then I was approved for a permanent commission in the
regular army and T stayed in there as 2 regular army officer, and

I've served so 211 my, my life and I'd do it all over again.

BURG: What rank had you =chieved by the end of the war? You

were 4 cfaptain?

ROLTE: World War II?

BURG: Werld War I.

BOLTE: World War I, I was 2 captain, temporary captain of
infantry, =nd sent to Washington here to work on a history of the
Ath Division. T worked on a2 history of the 4th Division with the

then chief of staff of the division, Celonel [Christian Albert]
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Bach down in the historical branch of the War College for about
ten months and we published a history of the 4th Division.

And then I was sent to Benning to the faculty, and then I was
picked up by General Hines, John L. Hines, who had been Geperzal
Pershing's adjutant in Cuba and a regimental commander, brigade,

division, and corps and also my comma2nder in France in the war.

BURZ: You say he got up 8s high as corps commander? @~ 2}

BOLTE: Corps commander in the Argonne; he commanded the TIT Corps
in the Argonne., &nd came back and, after commanding a divisicon

in the then dizintegrating army, he was taken by General Pershing

to he his deputy chief of staff and succeeded General Pershing as

chief of staff. And I served as his aide, or pseude aide-~Chiefs

sould not have--legally--aides, only gensrals commanding, so I
never drew "aides horse pay"-—-during those five years from 1921

gntil 1926. hAnd then I left him and went teo Benning on the faculty

and then Leavenworth and then China.
BURG: FEenning was then the infantry branch school?

BOLTE: Infantry school, the infantry schoecl, ves; really the
forerunner of the big army school system. There had hean army

echools: the school of musketry at Monterrey, and the school of
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fire, T think, 2t Fort 8ill. But Fort Benning in 191%, and

thereafter, was really & forerunner of the big army school

syatem, which in my opinien carried the torch of the military
training in the army betwesn the wars; when there were no troops

to speak of for personnel to learn anything about actual troop
leading, =Xcept in very small degree. But the schools, Benning,
and then later Fort Riley, and then later Fort KnoxX and Fort Sill=-
and of course, Leavenworth, which had been in effect before that
rime--were the ones that carried on and taught the principlaes

and the rules, and so on, lacking the troops to carry cut the
actual performance. And I think they carried on the principles,
and the traditions, and the guides for leadership, that proved

their worth in Worlé War IT and thersafter.

BURG: In short, without them, we might have been in dire straits

indead in 19417

BOLTE: T am sure of it and I'm sure--just as Leavenworth, in
my opinieon, did so much in World War I, because the regular corps of

officers, and through them, the officers, the reserve oificers,
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trained by them began to talk the same language and understand

the szame principles znd practices of leadership. And, incidentally,
had a good many of their problems on the area arcund MetZ in
France, which in World War I became the St. Mihiel battle, and

they were talking sbout territory and towns and reoads and things
that they had known and worked on the map at Leavenwoerth, which

was guite 3 coincidence.

BURG: I understand that similar ecoincidences cccurred--maybe
they weren't coincidences--in the Second World War. Some
cfficers have told me that problems that they worked on dealt
with Horth Africa, for example, and to their uvtter amazeoment
they found themselves, five, ten years later, actually there

and carrying on actions in Morth Africa.

BOLTE: Well, in that connection, when General Marshall was the
assistant commandant at the infantry school in the late twenties—-—

twenty-seven or eight, right inn Ehere—--one of his ideas or

principles was to:; “study the first six months of the next war.”

In other words, he use to position the staff and the peaple to I
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think abeut the things, the chacs and the confusions, that had
happened in the previous war, and previous wars, and see if
you couldn't do something about it to forestall it in the other.

2nd the other was: get loose, get away from these sterectyped

maps and procedures and the book, and branch out into new
ground. And he said, "Throw away these Fire control maps that
you have here at Benning, " and I remember when he said to the
tapgtics class there, or the instructor af the tactics class,

vgide the class out here to & hill on horseback and give them

s situation on the hill, and then gallop them ten miles to
anather hill and echange the sitwation."” Well it was 3 fine

idea, but from the standpoints of the instructor, who was Ltrying
to give a situation orally to a group of a hundred students on
horsehack there, and reguire a splution, it was about impossible.
But the ides was there. And among the maps that he gaid=-"Throw
away these fire control maps and go and get a Standard 0il map,
Wwith a roadmap here, something like that. Get some foreign maps.”

and lo, and behold, we had maps of North Africa.

BURG: T see, 1 ses. HKnowing that that's--
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BOLTE: 8o China maps, that we--in other words, go and get some
maps that you can get from the intelligence people there, and
put your problem on that, with foreign names, foreign things,
completely strange to you--General Marshall was a pigneer in

that idea.

orpg:  The kind of maps that you might well have to work with,

at least in the initial stages of an operation.

BOLTE: 1I'm sure that wasn't in his mind, that those were the-—
}ut the idea was he wanted to get away from the standard map
that you knew, that was on a one to twénty thousand, like the
French maps wera that we had in World War I. We did hawve fire,
I mean, gecgraphical maps of France there, the one to eighty
thousand map wes as complete--you could ewven find a house on the
map there--road juncticns, and so on. And he had exXperienced
that in Werld War I, so his idea now was, yvou never Know what
you're going to be confronted with, and throw cut this standard
map, because you're not going to have them. You're going to

have semething else and nobody knows what it's going to be.

-
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BURG: Raight.

BOLTE: So school yourself to where you, you could face up
to that sitvation and solve it with @ minimum of information

and a minimum of tools Eo work with.

BURG: Force these student officers to develop a flexibility

that they might otherwise not have had.
BOLTE: That's right. &and he was a master at that.

BURG: 1 see. Now you, yourself, went te Leavenworth; what

YEBY WEIE you therae a= a student?

BOLTE: I went to Leavenworth in '30, '32--it was a two-year
course. And I must say that the word was out to the students
going there, "You'we got to watch because you're up against it;
you're going to be tested," and so on. They had had auicides, and
the competition was artificizl. I must say that I had better
advice from two of my predecesscors who said, "You work up till

ten o'clock at night and geo tg bed and forget about it," and so

on, advice that I followed. But we did have in my two years there,
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five wives that Lried to commit suicide and two succeeded,

because of thig artificial pressure placed upon the students
in competition for standings and so on, which I think ies all
wrong. I don't think that's the kind of way to ron 2 school

like Leavenworth, and I survived it without--matter of fact,

I thought at the time, and I =still think, that the second
year course was only half good. I mean, it wasn't, didn't f£ill

the Kill. The first year was enough; it was 5 busy year.
BURG: When had they changed to a two-year system, General?

BOLTE: I think they went to a two-year system before I got
there, shortly after World War I. And I think they went back
to it. T don't think there's & two-year epurse there now:

I'm not sure what they do on it, but I think one year's ensugh
at the staff eopllege there, I think if they go to the service
scheool and a2 staff cellege and one of the war colleges: Army,
Navy, Air FPerce, possibly with one other course in the three

or four vears, that's enough of that, I think, for the--

BURG: In that second vear while you were there, was there &
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radical change in the syllabus for the second year over the

first that mades it less—

BOLTE: I think that--no, I don't think it was really worth

it. T mean, it was supposed to be a larger theater of operations
and in degree went up to the army group, but I think that could
have been covered in the one year. And that's my own opinion.

I think twpo years was too much to spend there on that type of

instruction.

BURS:; Did they rank peaple, as they had in earlier periods, in

zocordance with their standing--

BOLTE: Not so severely. Hot so severely when I was there, but
prior to that. And the reason for some of these tragedies that
preceded--well, not really preceded my being there--was, I think,
they were too severe in the rating of individuals and marking

of papers. While T don't feel as strongly about Leavenworth

in the lower grgups, T think the idea of the war colleges of

being instructions in which those who go thers under the

pseudonym of students are rated by instructors who were, in my
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ppinion, not much hetter gualified to rate their-—juniors, really,
is what they are-—than they would be in erdimary chain of command.
So I'm not very much in favor of the academic rating systems of
the schoals. T think you can rate the man, of cogurse, as you
would in the normal course as te whether he did his job and
worked his= job there, but a5 te his capabilities in the area of
the so-called instruction, I don't think that's the place to

rate them.

BUEG: How about your own standing? Do you remember what it

wag in that class?

BOLTE: No, I don't think I ever gnestioned it, I don't think
t ever--1 don't think I was concerned. I don't know that
anybody was particularly concerned about it. At least I just
took it in stride and when the chief of infantry came puk Ea
talk about pessibilities of assignment, I said I needed command
guty and I'd like to go--I thought, maybe, foreign service in
the Philippines. &nd when we got to my case and he said "Well,

in that case, I'1l send yvou cut to China," where it was only
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the infantry regiment, or such & regiment s it was, some

eight, nine hundred men, thousand men. 50--

BURG: Was that the 34th, General?

BEOLTE: 'That was the 15th Infantry——

BURG: ©Oh, the 15th was oul there.
BOLTE: --was =tationed in Tientsin at that time.
BURG: Yes.

BOLTE: This was '32 when we went out there; I think, '3 or
r33, *32., and seven of us, I think, went out from that class,
or five of us from that class, to join this regiment and spend
about three years out there., That's gquite a stoxy in itself,
because that was a very peculiar enclave out there of about
eight or nine hundred men in & small garrison. A rather loose,
inter-country garrizon on the line of communications from
peking down to the gulf, supposedly to guard the line of

cormunications, or the line of evacuation, in the case there
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were any such repetitions as the Boxer thing in 1900.

BURG: Right.

BOLTE: And it was a rather ingrown sort of an experience, but
it had its good points, and for company grade officers you
learned, or reénewed, some of the elements of command association
and inter-association with your colleagues that you might hawve
lost going to the schools and being separated from erganiration

assignments.,

BURG: HNow would that three year assignment, General, have
also brought you into contact with British or French officers

gsimilarly assianed?

BOLTE: To & certain extent. There was 2 British garrison, =
French garrison, an Italian garrison, and Japanese, and the
Americans--five countries. Woarld War I, at the termination,
had ended the ocoupation, or the extraterriterisl position,
cf those other countries who had participated in the Boxer

evacuation, the Germans, and the Dutch, and the Belgians, and
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I guess two or three others méybe. But anyway, what was

left were the Japanese, the French, the Italians, the British,
and purselves. BAnd the inter-service relationships were not
very much. I mean, 2 sm2ll social associations with the
British, and to & certain eXtent, the French and the Italians.
Our relationship with the Japanese were very limited. We did
have an interchange of one social eccasipn, I think. And one
captain and I went out in the field for about four or five

days with the Japanese, over their protest--while they led a
emall garrison on a march and an exercise. They had invited them-
selvesn, two officers, toc be with uwe on aone of our little marches
into the field, which ware pretty primitive. I think Ehey

were rather contempuous of what we done, so we invited ourselves
to go with them for four days, I think, just another captain

and myself and twao soldiers, a&8nd we had our mounts, our
Mongolian ponies. But I must say that it was an sxperience,
because they didn't carry any field facilities. They pumped
their water out of the ditches and boiled it, of course, on

the rice, or kKaoliang, whatever it happened to be, and gave

you some dried fish. It wasn't very satisfying,and I carried
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a couple of canteens oi brandy and when my soldier orderly
came over, I said "Wou'd better have & drink of this!" And
he said, "well, Captain, I'll never wvolunteer for anything again

in my life! He had keen living with the Japanese soldiers

and he didn't think it was very much.

BURG: Oh, boy, I'l1l bet!

BOLTE: But we learned somecthing about how the Japanese lived.
And I saw a Japanese pificer smack one of the soldiers with the
flat of hig sword and knock him down, and that zort of thing,
that gave m& a different impression of the relationships--mavhe
just one incident--hut we learned a little bit about them. And
1 don't think they had much respect far us and what we did.

And we had our ideas about the way they did. Well, the only
other relationships with the ather countries were--we had
hoxing matehes at the Americsn compound there with the British,
and the Italiens, and the French, scme; and, incidentally, one
or two Japanese, and one or two Chinese. We Xind of rundthem
into it, but we always had to have a guard gutside after the

thing broke up in our compound, because there would have been
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BURG: I can imagine,

BOLTE: It was a relationship and a very loose one. And the
military relaticnship was even looser, because the Japanese

and the British and the Fronch had the territorial aotonomy,
which we did not have. We had no territory there. we lived, our
troops, in a8 compound and it was rented from 2 real estate
agency, and we lived around in the concessions there. and the
Chinese sort of accepted that we had taken aver the 014 German

conceseion, but we did not have extraterritoriality.

HBOEG: T =ee.

BOLTE: However, there was a sort of a loose agreement among

the commandants there that if trouble happened, why we would
gather to protect the foreign colony of Tientsin there. wWell,

it turned gut that the Japanese, and the French, and the Italians,
and the British, were all going to withdraw to the boundary of
Eheir own extraterritorial =zones, znd the Americans dida't have

any. We had a boundary fixed along the railreoad, which we
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would defend, but we found ovr colleagues weren't going to

defand that far put.

BURZ: I see.

BOLTE: So we woare in &8 sort of a quandary. And I remomber the
point being brought up, prioer to my being oot there at that
time and studying, that the American commander pointed out to
the Americzn minister, State Department man, that the others
wers going to withdraw to their territorial boundaries and

that the Americans didn't have any, ceXcept to withdraw to the
United States. And that he had gone to the British commander
and told him about that and the British commander had said

"Well, why don't wvou®"

BUEG: Interesbtingl

BOLTE: And so the American--the State Department would have
been glad te get us out of China. So would the War Depariment.
But when this went up through the American Minister and he
talked to the British Minister in Peking and said that, "The

American commander says he has no place to withdraw but te the
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United States. Shall I recommend that to Washington?" And

the Britisher said, "oOh, nol!! Let's let our governments work
this thing out." Because they didn't want us to get ocut of

there; the Japanase woul have just moved in.

BURZ: Yes.

BOLTE: So it was a very interesting period there. And that
lasted, of cour=e, until the Marco Polo Bridge incident; the
Japanese moved inte NWorth China and from then on, of course,
the war came on. Butft I had come home by bthe time of the

Marco Polo Bridge. But, prior to thét, the Japanese had moved
in along the railroad between Chinwangtao and Taku Bar, and
peking. And we were in difficulties then., because they wanted
ues to ask to use the railroad to mowve to the target range, and
s on, and we couldn't of course, in good priciple ask to use
the railroad. The Japanese ﬁﬂuld have been delighted to have
us ask. So what we did was te charter a ship to go around
them. We made an evelopment and went down to the target range
ares by sea, and evacuated our people going home to the States
by sea, instead of asking to use the railroad. It was a very

interesting period.
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BURG: Yes. Because they would have been delighted to tell gs

'ne'?

BOLTE: Well, I think they would have been delighted to let
us have it, but they would have registered that fact that

we had to come to them and ask for it.

BUURG: Ye=, I sce.

BOLTE: They would have Iet us use it, I think. But they

would have said, "Under our aegis".
ODURG: Mow did you come home in *352

BOLTE: I came home then and went for a temporary command f£or
a few months and then went to the Army War Collecge as a

atudent.

BURG: Had your family been in China with yoo?

BPOLTE: TYes, oh, yes. My children went to school Lhere and
legrned Chinese: it was a little American school, of coursse.

And they were young, of course. I think the youngest was only
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@ year ald when we went out there, four when we came back,
and spoke Chinese fluently . And we came back and then I
went to the Army War College as a student, and then staved

on on the facullty and then World War II came on.

BURG: Now did you say that you were on the faculty with

Ceneral [William Hood] Simpson?

BOLTE: With Bill Simpson, yes.

BURG: Uh-huh. One wvear as a student and then—-

EOLTE: One vear 282 & sbtodent and—

BURG: ==then faculty.

BOLTE: =--=General [John Lesesne] [DeWiLbt was the commandant,

Colenel [Ned Bernard] Rehkopf was the assistant commandant.

BURG: BHaw does that colonel spell his name?

BOLTE: Rehkopf, R-e-h-k-o-p-f. Rehkopf, that's a good

GErman nome.
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BURG: Right.

BOLTE: [Major General Edward P.] Ned King [Jr.] was the head

of the War pPlans Division of the faculty, the one that surrendered
on Battaan and was & prisoner of the Japsznese with [Lt. Gen.
Jonathan Mavhew] Skinny Wainwright. 1I've forgotten wha the

other faculty members were now but Bill Simpson wasz in the -2
and--T think, I'm not sure--I was in the &-3 =ection a5 the
assistant with Tommy, no, [William W.] Bill Gordon, a cavalry
colonel, Bill cordon, was my chief. There were two in each secticon
except the War Plans Section and they had five in there; [Gen.
Joseph Iawton] Joe Collins was in there; [Gen. Joseph] Dorst
Patch: [Col. Byron Quimby] E. Q. Jones, the Air Force, the

Army Alr Force man; and the Navy man, Navy captain, who wis the

Wavy member o6f the faculty of the War College at that time--—

BURG: Right.

BOLTE: --Eddie Foy, who took viclent sxception te one of the
student committees which was regquired to prepare a war plan,

theoretical war plan, for a contiguous theater. In other words,
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it had to be on this continént and in order to do it they had

to involve, of courss, Canada and Great Britain, or something,

to get it in there. And, of ecourse, in order to have that in the
Atlantie, they had to have the U. 5. fleet cut in the Pacifie,
not to be in the Atlantiec. And Captain Foy, after they finished,
he said. "Well, I don't know how you could ever have thought up
such a situation a5 that, because I can assure vou that in any
war that this country gets into, the fleet will be in the right
ocean at the time." He was commanding the Oklahema in Pearl

Harbor just before it was sunk, T think.

BURG: Good Lordl

BEOLTE: Well, those are interesting incidents of the thing.

BURG: You were there then until we actually sntered the war?

BOLTE: Well, mo. When it logked as if we might be going to enter
the war, which was--well, it was 1940, really, that General Marshall,
then Chief of 3taff, decided that there were too wmany presumably
good officers being students at the War College, and on the

faculty., so he closed down the War College in the last class,
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which was the class that would graduate or did graduate, really,
in 1940. This was before we got in the war because we didn't

come in ontil the next vear, you know, Pedrl Harhor in Decembar

of "4%L.

BUORG: Ye=m.

BALTE: This was the summer or spring of 1240, And he closed
the War College and scattered us around to various assignments,
or had us scattered arcund., For a period, I was sent up to the
chief of the 2ir Corps' pifice to préesumably prepare papers for
the Air Force t¢ go to the Chief of Staff. &And that didn't do
very well. I was sent back to the War Cellege pn planning
work, and then I remember Bedell Smith called me up once and
gaid "The boss wants to know where you want to go" and I said,
"well, wherever he wants me to go." "Ne," he said, "that's

no answer." And the upsheot was that I went down to be G-3 of
the newly-organized IV Corps in Jacksonville, Florida. And I
served there during the winter of 1940-41 until 1 was tapped

in May to go to London in the amall, so-called "specizl observer

group™ that was sent there under the ABC conversations, the
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agreements with the British earlier that year to-=-this group to

consult with the British when as and if we got in the war--

EBURG: Well, that's--

BOLTE: =--sorkt of & secret group.

BURG: --May of lo24l.

BOLTE: ‘"41.

BURG: What was your rank then, General?

BOLTE: T was & lieutenant colonel then.

BURG: And who--

(Interrupticon)

BURG: You don't know then who picked you for that?

ROLTE: No, I was on duty as G-3 of the IV Corps in Jacksonville
in May of 1941 and suddenly got & telephone call to come to
Washington for extended overseas service and to pack up, and I

moved up here, I found that I was the only aone of the ocfficers
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away from Washington for this group; all the rest apparently

had been all selected, and I think that [Maj. Gen.] Harry

faculty of the War College--and I suspect that he was the one
that sort of nominated, you might say. &and [Getl. Joseph Taggart)
Mclarney was the one who was forming up this group. He was

going to be chief of staff to [Maj.] Generazl [Fames Eugene]
Chaney, who was to be the "special armmy observer,"” a term which
of course got us inteo a2 unlimited amount of trouble, bhecause from
hen on nobody in Washington could conceive of this group in
London olher than & bunch of "special observers, * when it was
really the nucleus of the headguarters—to-hbe if, as and when, we got
in the war. But it was a secret title, of course, and there were
only seventeen: General Chaney and sixteen officers, one in sach
group; Chief of Staff, General McNarney, G-1, 2, 3, 4, and War
Plans, which I was, originally; and a guartermaster, an crdnance.,
@ signal, a chemical, 2 doctor, and three or four air officers,
And that group was to deal, in consultation with the British,

who had a comparable group over in Washington, whieh thay

considered to be the miszsion.
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BURG: I see, this is the group that--

."I.u'_'_
BOLTE: We were set up to be & mission, when, as, and we go

in the war, it was to be the missicon, but Admiral [Ernest
Joseph] King, I understand, said, "To hell with the mission:
we're not going te have any mission pver there", and so we

were carried as "gbservers". And we had an unlimited amount

of trouble in trying te correspond with authoritiez in Washington
on the missions that General Chaney had been given to conault
with the British in two general fields: one of them was the
local field, that iz, the British Isles and the continent of
Europe and the area, on matters--U.5.-British matters——in that
srea. And in that area, we were to correspond with general
headguarters, GHO, which was then established under [Gen.

Lesley James] McMNair at the War College. And the other area was
British-American tasks, jobs, or points at other parte of the
world, in which we were to deal and correspond with the wWar
Iepartment. And if you can imagine trying to get Washington

to sift out the two types of problems on which we would =end in

8 message. And I remember very well that we tried to raise this
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point, and we thought we weres dealing with tweo different

agencies in Washington. And we said something about, "Every-
thing is coming te us signed 'Marshail'", and we got 2 message
back saying, “"Messages signed 'Marshall' from Washington are
signed by General George C. Marshall, Chief of Staff, United

States Army." as if we didn't know in Lendon, bubt--
BORG: Yeos,

BOLTE: -—-it was a complete lack of being B rapport, snd I
can understand it, because of course in Washington, God knows
who was doing what to whom! 2and in the meantime, all this

thing was going on over in the Pacific.
BURG: So vou could he reporting on some particular problem-—-

BOLTE: Or asking guestions, and so on, snd we wouldn't get

aBny--
BURG: —=your report would go to MeNsire-

BOLTE: Should hawve.
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BURG: --but the reply would comé back from Marshall.
BOLTE: Yeah, and it--we got lost, we didn't know where it was.

BURG: So your basic caontention is, it was an unfortunate

choice of cover name-—

BOLTE: Cover name, ves. And never was gn understanding. And
if you read in General Marshall's report of his visit to London
in the spring of 1842--and alsc in General Eisenhower on his
first trip over, and after he came over, @nd in ancther visit,
I've forgotten where--but you'll find the same ststement: that
our people in Leondon don't seem to know what we're doing here,
and they don't seem to be en rapport, and they seem to be out
af the pictare, and there's no doubt about it. But who in the
hell's blame was it? It wa= Washington that dealt with us as
if we were observers, and I think Seneral Eisenhowel says 1n one
message there, after he came over on his fixst visit, he said,
"The British don't seem to understand that General Chaney ig
ogur commander here." And how much General Chaney, who was of
course an air, army air force officer, was responsible, I don't

know. But when General Eisenhower came back from his wvisit
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aver there, in his recommendation, he recommended 3 change--—
recommended te General Marshall a change--and he wanted
McHarney to go aver there then, and of course the upshot was
that he went over himself. But this was a very unhappy and
very unsatisfactory, mixed-up situation there, and we in
London, this little group, of course—-because there was only
one of us in each activity. There were ten sergeants between
s to use and one warrant officer. And that's when we hired

the British drivers, the five women drivers, that we had--—

BURG: HKay Summershy among them.

BOLTE: --yeah, Kay Summersby and the other four,to grive us
around London beeause there weren't any soldiers at that time.
and it was a very limited group. We finally got a restricted
communication. [Brig.] General [Jerry V.] Matejka, later
General, was the signal officer--just one guy, and nobody with
him, except he could get the help of one sergeant here of the
ten--did finally get a sigaba [Ed Note: & cypher machine
requiring separate operstors and separate processing at both
transmitting and receiving staticns to Encyphér and decypher

messages.] station communication set-up becaunse he was
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determined that we were going te have an independent, private
communication line to Washington that the British couldm't
read, and so on. And so we had to finally set up & code that
we could--beczuse the British, of course, at this time would
have just taken us right into the fold. I mean, wWe hadn't

grown into the picture yet, which we came later on.

BURG: Really, you must have put in then something like gix to

eight months-—

BOLTE: Well, we went over in May of--

BURG: -—--before the war.

BOLTE: We went over in May of 1941 and we got in the war, of
course——Pearl Harbor was in that December. And Ike came over

in the summer of, in June, I think, of 1942, and most of us by
then had left. T think that Matejka stayed, the signal man;
[Brig. Gen.] Paul [R.] Hawley, the docter, stayed. I think
that's all:; T think all the others either came home or went, and
this is understandable. I mean, the new group came f[rom Wash-

ington imbued with the big plans and the ideas that we had never
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been acguainted with, and moved in and more or less just said,
well-—and the inevitable thing is that then you disappear and

go somewhere else. I came back to go into the chain, division
chain, 2nd wernt up through the command of a division, training,
as an assistant division commander, then took a division and
then went over to Italy and commanded s division in the war.

rnd [Brig. Gen, John E.] Dahlguist, my successcr, and my number
two, he came back and went into the division end of the game.
[Brig. Gen. George Wesley] Griner [Jr.] came hack, the G-4;

the rest of them: Air Corps, I think only twoe of them stayed

on for 2 while. But this is inevitable. The new group came over
and moved into Worfolk House there te plan for the North African
landing, =nd later for the trans-channel, and it was understand-
able. bBnd we 21l felt, T think, 2 little khit, that we'd been
left out; that we weren't kept up with the picture, and that

we weren't needed any mere. I mean, these new pecple came over,

BURG: Yes, I understand.
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BOLTE: The same thing happens in all sorts of changeover
from one philosophy to another. But we felt that in the year,
or more, that we had accomplished enough in the preliminary
reconnaissances and in the arrangements with the British, and
se on, to pos=sibly save two or three or four months at the

end of the war. I really think that by the recconnaissances

of Iceland and Northern Ireland, and the agreements on the air
bases and a couple of air depots, just for example~«and it's
somewhat amueing; --that is the guestion of jurisdiction. And
I suppose we negotiated, vou might eall it that, or dizeussed
with the British for months, maybe almost a yesr, before a
ealution was found that when, as, and 1f, the Americans come
aver here, how are we geing to handle this guestion. We now
have this arrangement, of course, in foreign countries, and so
on, but we didn't bave any such thing there. And I can remember
the British saying--I think, to Homer Case in 8 discussion=-
"Wwell, we have the Poles, and the Dutch, and the French here."
Decanlle and =0 on there, "and we have an arrangement, what we
call the Foreign Forces Act here." So Case replied, "do you

mean te think you censider the forces of the United States, if
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they ever come over here, in the same category as these
refugee governments, because nothing could be further from

the trpth. "

BURG: Yes, ves.

BOLTE: And I remember getting intc & discussion, and they

gaid, "Well, we'll waive jurisdiction." 2and I said, "vYou

can't waive anything vou don'lk have," I said, “"Jurisdiction over
the American treops, if, as, and when they come here, rests in
the United States laws and in the Congress." Well, they had it
out, you know, back and forth, and Dahlguist, the @-=1, was
working on it mostly. &nd of course, so far as the military
was concerned, they said, "We don't want any part of it," ——put
for the old fellow sitting down in his club there, the idea

Ehat there was any jurisdiction over anybody there, other than

His Majesty"s Courts, was just unthinkahle.

BURZ: Right, right.

BOLTE: And finally, after all this time, they came up--instead

of with the Visiting Forces Act, which went for these others——



Genergl Charles Bolte, 10-17-73 Page 37

with the American Forces Act. And that conceded, I'll say,
jurisdiction over the--they were originally going to concede
evarything, or waive evervthing, except murder, manzlaughter,
and rape, and those were to be remsin to His Majesty's courts.
Well, we couldn't countenance that, so they finally had an
American Forces Act which conceded the jurisdiction over the

American forces.

BURG: FPassed by PFarliament then?

BOLTE: Yes, yves. It was done. And as I remember it, the
firgt two cases-——and this would have to be justified hecause
I'm going on memory now=-the first one was a case of statutory
rape of a girl by an Amexicsan soldier in a blitz dugout: I

mean one of these shelters in there.

BURG: Bomb shelters, yes.

BEOLTE: And he was 2cguitted by an American court and it turned
put that, although the girl may have been under age, zhe certainly
was a buxom lassie, and not only that, but she'd zcratched his

face, but she went up to the farmhouse and got some ointment
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to come back and put on his face--

BURS: I 58,

BOLTE: -—=and so on. Anyway, he was acguitted. The other
wag a case in Northern Ireland when General Marshall was
there, and in his car--he was being driven—--and there was a
sergeant with @ machine gun jeep behind. BAnd an Irish bus
cut in hetween—-no pésgengers in it--inadvertently, between
him 2nd the jesp, &nd the sergeant fell against the machine
gun and it went off and killed the driver of the Irish bus.
Mow this would have to be veritfied, but this is my recollection
af it at the time, because we had to have 3 change of venue,
and so on, because the turmoil it started in Neorthern Ireland
over this. But that's the case. I remember those two cases
coming up underxr the American jurisdietion, which were wvery

unfortunate I think—-

BURG: Yes, indead.

BOLTE: =--but it worked out in the long run. So these were

things—-and we had this ball with us there for months. This
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is the sort of thing that we were doing, and feeling our )
£

way with this little group that was over there. {=

BURG: All right. Let's go back to May 2nd fill in some of these

things that I'm guite sure people are going te want to know

about thet aren't commenly known. Now, for example, how did

vou 9o over? Whet was vour transportation over?

BOLTE: We were pepnt from Washington snd we went over--npot all
together, because we went in two or three different groups--

pn @ Pan-Am Clipper to Lisbon. Commercial--—
BURG: In civilian ¢lothes?

BOLTE: Civilian ¢lothes, and with a limited amount of

baggage, and 20 on. And we went to Lishon, where we were

to park and be picked up by the British to tske us from Lisbon,
in Portugal, up ta the British Isles. So we stayed at Estoril,
really, outside of Liskhon there in a hotel, and I'm sure that
our baggage was gone through. T mean they knew who we were;

I mean, it seeéms Lo me there was every spy on the face of the

earth was down there and met us, and knew who we were and
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went through our baggage. And they had--

BURG: Lishon was a hotbed of that kind of thing duriag the

War.

BOLTE: Yeah, and we were out at Estoril there. We were
picked up then, not all tegether bat two or three at a time,
T think, by British flying boat, and taken up to I think we
landed in Ireland, Eire, with blacked-cut curtains, and then
were flown over to Blackpool, I think, from there. At least,
the group I was with. So we flew from Esteril to Ireland,
Eire, and then over to Blackpool, and that's Lthe way I, with
two or three others, got to England. &And we flew over the
Bay of Biscay in the clouds there, and I remember locking cut
the window and here was this fighter coming at us, like this,
and we found out after we got in that we were flying over

the Bismarck just at that time.

BURG: 0Oh, you were? Was this a British fighter that had made

a run at you?
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ROLTE: Yeah, & British fighter, yeah. We didn't kKnow
about it, of course, at the time; but I remember sesesing
that fighter comina there st us. And of course this was a

British Sunderland oversess flying boat and easy to recognize.

BURG: Right. Military crew?

BOLTE: But we were over the Bay of Biscay, over the overcast

there, at the time that the Bismsrck business was going on--

BURG: I sE@2.

BOLTE: =--we found that out after we landed. Of course,

that's jqust 28—

BURG: Now you carried AGOD cards ipdicating your--—

BOLTE: Yes, we had that.

BURG: =--that you were U. S. Army officers?

BOLTE: We had our identificatien, and so on, and so there
wasn't any doubt about that. We were handled all right by

agents that were doing--you know, transport people that



General Charles Bolte, 10-17-73 Page 42

were seeing to it thet we were moved around and taken to the
hotel and then carried deown to the transport, and just pushed

around, that'=s all.
BURG: In theory, vou were not there at all.

BOLTE: 'That's right.

BURE: This was #ll hush-hush.

BOLTE: We were and it solved difficulties after we got to
London. We were all put up at the Dorchester there. It
turned out that a deal was made through the Embaesy that we
could stay at the Dorchester, Tor a price. I think we paid
only about half the rate there, and we were given an allowance

through the Embassy for the time we were Lhere.
BURG: So you had meals and guariers allowance?
poLTE: Yeah, such as they were, yes.

BURG: Yes, right.

BOLTE: And then we'd go around trying to find some place Lo
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gent hecause we didn't have--but later on, the clubs were very
nice to us after we got identified; the military c¢lubs, the
Cavalry Clulk, and the others, but at first we were just the

little man who wasn't there, that's all.

BEURG: Had yvou been given British ration cards?
BOLTE: Yes, we had all the ration cards--
BURG: Yes.

BOLTE: --a2nd all the passes. God, I bhad passes to everything,
the War Office, and the Admiralty, and so on. We were taken

right into the fold so far as the British were concerned.
BURG: Taken guickly in?

BOLTE: Yeah, there was no doubt shout that from the military

standpoint.
BURG: I see.

BOLTE: But from the living standpoint, we were more or less

on opur own, but we did live at the Dorchester. Then, of course,
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right at the time we got there, this apartment building at

20 Gresvenor was taken gver by the Embassy for us.

BURSG: 1 see.

BOLTE: ©On Grosvenor Sguare there.

BUEG: That would become your office space then?

BOLTE: That became the office space and we cdug in there. I
can remember when-—the Navy, of course, had already had an
chserver there before the army observer, and they had started
in in this building and then the Embassy took it over for us
completely. And we had our offices, and the mMavy had their
affices. BAnd then the guestion came; they bmught in a
marine guard of a hundred marines. and I remember the G=1,
auy O-1 there, Dahlguist, going argund with the Navy G-1 to
find out where to put this hundred-marine guard there; the
mess was to be in the b2sement. But they counted up and John
=aid, "well, it's just right, a hundred marines: there are
fifty rooms for the servants back here," and the Navy guy

said, "Well, remember the Wawvy rule,” he ssid, "one or three
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in a room." [Lauwghter]

BURG: Yes, of course! [Launahter]

BOLTE: Anyway, they put the marines up there and we had a
marine guard, which they still have; it's still there in that
building. Now when Ike came over in June aof '42 to command--
this was on his second trip. He had been pver hefore in
april, T guess it was—--he didn't like this building. He
didn't like to be in an apartment building and he =said, "We

gught te be outside ef London."

BURG: Yeas.

BOLTE: "I want tc go out to a place where I got everyvhody
with me ocutside." I said; "Yeou ean't do it." I said, "You
gokt to be within twenty minuvtes of the Britigh Ministries aor
vou'll just be a subordipate that won't count." I said, "You
go fifty miles oput of Lopdon, you can't drive twenty miles

an hour in the kBlackout.® I =said, "You'll be so far away,
you won't count." Well, he didn't like it and got red in

the face, and we went out and looked at Hounslow Barracks

and some other place, but we stayed at Grosvenor Sdquare

until-—
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BURG: Found he had to.
BOLTE: -—--way later on.

BURG: Now, General, your one hundred-mén marine gusrd,

presumably they were oniformed?

BOLTE: 0©h, yes, they were uniformed. But, you see, thia is
Embessy. You se8, you can have things at an Embassy, just

like you did in Peking--
BUyRGZ: I =ee. I see,

ROLTE: -—well, you got the marines in Peking that are in
uniform alwayvs. And they can be in uniform, that's a different

thing. They're not troops in that sense.

BURG: All right, now let me ask you, how far was it from
Dorchester House to Grosvenor Sguare? Did you use the tube

Eg==

BOLTE: ©Oh, no, no. It wasn't—-—

BURG: -—--—-walking distance?
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BOLTE: About five blocks up the street.

BURG: 5o you could walk.

BOLTE: Yeah, up Broadway Street, that's all; just walking

distance.

BOLTE: And, of course, Claridge's was clo=ze, too. And
that's where everyhody had gene, to Claridge's coming owver
firet, which af course was the swank place; all the missions,
and so On. And when Marshall came over first, and when Ike came
aver first, and then when he came over finally, he went to
claridge's, and he said te me, “Can you move to Claridge's?"

1 said, "Well, I can move there if yon want to, buat," 1T

said, "you pught to come to the Dorchester." I said,
"claridge's is just a hunk of sugar. If 2 bomb ever came,

it'11 just dissolve." BPBut I said, "Dorchester is ateel and
concrete constructisn and vou ought to move in there." Which

he did. He didn't like it, but he moved ever there to the

Dorchester.

BURG: I =ee,
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BOLTE: and we lopked for a place cutside of London kut there
wasn't any. There was one country club out there, Ravenswood,
I think, Country Club, which was the headguarters, that is,

the alternate headguarters, of the British Home Forces Command,

which General [Sir Bernard] Paget was then in command of.
BURS: That's P-a-g-e-t?

BOLTE: P-a-g=-8-t.

BURG: Right.

ROLTE: And that was cone of the places that we thought of going
to. &nd Ike wented to go and lock at it, and I said, “Wtil.
you gobt to go down and call on General Paget." You see, Ike
waz a mejor—general, he was coming over; we didn't have any
fmroes over there yet, I mean, we had the 34th Division coming
into Northern Ireland and the ist Armored was coming in,

hut we didn't have enough of @ force. BAnd he was, initially,
just @ major—general, you Bee. Although he told me, after
abhout three or four days after that, he said, "I don't

know where that third star is.” He =said, "general Marshall

promised me it would be here by the time I came over.”
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well, it came in after a few days, but I had told him before,

T said, "You ean't go outside of London. You got to be close

ta the Britieh Ministries,"” =and I said, "You want to leok for

a place outside, why you got to go down and call on Gerneral
Paget of the Home Forces.” Well, this has to be borne out by
the recard, and I think the minutes will show ibt, but when

he first came over, he was in a confersnce--see, Paget commnanced
the Home Forces; he took over from Mcntgomery, I think--and

they sat in a conference there 1in which Ike had put forth

the Washington viewpoint, And if I'm not mistaken--I was told,
1 don't think I saw them—-the minutes guote Paget as saying,
vithis man has dangercus ideas", and Ike saw the minntes.
[Langhter] So when Paget was in command of the Home Forces there
and T said, "¥You got to go down and call on him: that's the

only thing--" this was protocol. G5So he and I went down to

call on Paget and after we'd met, and so on there, he sald,

"1 understand you're looking for a headguarters outside of
Lendon. How sbout the Ravenswood Country Club?"  Paget brought

this up himself, you soe.

BURG: I see.
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BOLTE: Well, it didn't turn out to work that way. ultimstely.
But this was this going and calling and getting fitted inte the

pioture there,

BURG: Paget had made the remark about "this man has dangerocus

ideag!—-—
BOLTE: Yeah, “dangerous idess".

BURG: --after the first trip?

BOLTE: ATter the first trip there--

BURG: Right.

BOLTE: ——in which Ike, I think, was putting forth the
washington philosephy, you see. Going to go across the

Channel and-—-—

BURG: Yes.

BOLTE: --of course, this idea of, in "42, making anv kind
of an incursieon oh the continent, other than these raids

that were keing done--the commande raids there--
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BUORG: TYes.

BOLTE: --under Mountbatten, and so on, to my mind was at
that time--but, of cour=ze, pecple say, "Well, you ware pro-
British at that time and they didn't believe in trying to
go #@cross, either"--but to this day, it was impossible to

think zbout putiing anvbhody, landing across the channel in

42, or '43! There was no air cover, of coursa, =2nd oo
possibility of air ecover, and I just couldn't see it. But
Washington, apparently, and General Marshall, T think--
[Forrest] Pogue guotes hin--to his finzl day thought we ought
to have made an effort in 1942. I just can't see it, and

I couldn't see it then. So when General Marshall came over,
on his trip sfter Tke had come over, and they were going

down to deal with the British, he s&id "What are we going to
do?" And Tke prepared all the papers. And Marshall went
around the room with this, just Americane there at Claridge's
and I can remember his saying to General Lee, that Christ-like
character, John [Clifford] [Hodges] Lee, "Lee;, can you sppoert
ten divisions through the port of Cherbourg?" "Yes, sirl"

Christ! I don't think he knew where Cherbourg was, let
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alone the condition of the port! [Laughter] aAnd we didn't
have ten divisions, and weren't going to have, see, I mean,

to my mind it was visionarcy!

BURG: The presumption being, "If I could get ten divisions

here to you, could vyou then——

BOLTE: Yeah, could vou do 1t?

BURG: ==-support them?"

BOLTE: Bat it was impossikle.

BURG: And there had been no planning, I presume, for any

Euch=-

BOLTE: &And of course the British weren't——

BURG: -—--operation?

BOLTE: —-they were holding back, you szee, for various
reasons. The philoscphy is that Chuarchill was looking to the
soft under—pelly, and the British didn't want to go through

ancther big battle on the continent, and &ll of this sort of
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thing.

BUIRG: Yas.

BOLTE: But we were imbued with the idea "We're going to

go on in therel" And anything that's geing to interfere

with it was wrong. Well, I believe that's =zo, but you had to
be practical. When General Marshall get around to me and he
says, "Bolte, what do you think about it?", and I said, “Well,
from the military standpoint, I don't think it's feasible, but
if the Russian situation demands that vou do something, why,
vou never know what you ean accomplish." Well, he didn't like
my answer, and Ike didn't like my answer, but I still think
that was the answer. And Ike says in hizs papers that it was
impossible to talk about '42, and even '43, of a lodgement, a
permanent ledgement from which you ceuld go on on the con-

tinent of=--anyway, that's how this thing was—--—
BURG: Was your entire ohserver group at that meeting?
BOLTE: Ho, no, no.

BURG: It was not the sixtesn men?
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BOLTE: Ko, no: I was the only one, I think, of the staif
there. Tee, of coures, was S08 [Services of Supply], and I
don't think any of the other staff were there, Dahlguist or
Griner. ©Only one of each grouap, you see, and I think I was
the only one that was at that particelar meeting. And I
don't remember anybody else, except IKe of course, he was at

that meeting and I was his chief of staff at the time, but--

BUBG: Bnd this occurred after Eisenhower had arrived there

permanently——

BOLTE: Yes, ves.

BUORG: --sometime after of June of '42Z7

BOLTE: Yeah, yeah, I've forgotten. It was June 24th--I've
forgotten what the date was when Marshall came over to sew
this thing up with the British. Hcopkins came and, oh, I've
forgotten who all was in that party. TIt's in the books over

thera,

BURG: Now, that was purely an Ameérican military--
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BOLTE: 'That's all it was there, yeah.

BURG: --group, at that meeting?

BROLTE: Yeah. And when you asked about how we came ovVer--
now these ten sergeants, of course, in the very beginning
were to be brought cowver by the adjutant of the thing, [Colenel
Iverson] Brooks Summers. So we all, as T say, flew over in
parties to Lisbon and on up that way, boat he had to come over
by sea, because they were tp bring in all the typewriters and

what office stuff they were to have,

BURG: Yes. Good, I wondered where that stuff had come from.

BOLTE: 5S¢ he was to bring them over, these bLen sergeants and
ane warrant officer, and Lisukepant=Coelonel Summers. Well,

he went to negotiate with the British in New York and it was
agreed that he would go over on a destroyer. And so it was

all set to go up to Halifex and go out from Halifax on that
destroyer. When they got up there the British destroyer captain
said, "We'wve been hooked onto & convoy and we never will get

over there on the thing." &And Summers said, "well, this
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won't do 8t =211. I'm supposed to get these men over there.
Can we go to the admiral?" So they went to the British
sdmiral and Summers said, "I explained to him that we had to
get these men over under this" and he quoted the act of ABC
and the rest of them, and the admiral finally turned this
destroyer captain lpose there and either he or Bropoks said,
"gell," I guess maybe Brooks said, "Well, you ought to have
an escort." So finally it wound up to be two destroyers were
going over independently, and so they went over on his
destrayers, But Brooks said that these God-damned guys wanted
+rn find @ submarine, and he =aid, "We quartered the Horth
atlantic, going back ‘and forth over there,” he said, "it

was the most miserable trip anybody ever went on." 5o when
they got te Leondon and got down on the train from wherever
they came in, Liverpool or some place, Dahlguist met them,
the G-1, and he said these ten sergeants got on there in the
bus, whatever it was, and he said, "What kind of a trip did you
have, Sergeant?" And the First Sergeant salutes and said,
"aw, G.K." And the men on the back seat said, "For Christ's

sake, te2ll him the troth:" [Laughter] And I could just s=e
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those poor guvs hanging on; no place for them to sleep or

anything &lse, you see,

EUURG: Y¥Yes, of course! And remarkable, you know, at that
time, that the British would divert two destroyers from very

essential convoy work.

BOLTE: Yeah, convey, yeah. But he said this--of course Brooks
must have put over this thing. Apparently they had carte
blanche, I mean for this group under this ABC arrangement, and
50 on. Because I was surprised at how, now I won't say
amenable, bot how agreeable everything was, yeou know, and how
we were just taken inta the British secrecy and all the rest

of it there.

BURG: All right., Now, when vou got there and you commenced

yvour work, and I'm talking now about these--

BOLTE: I was then plans officer. See, you had G-1,2,2,4 and
Plans and I was ppposite number with the navy plans, Captain
[Ralph £.] Strat Wentworth, and we had an office together.

We presumably were supposed to work jointly on American plans.
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vis_a-vig the British. Well, I never got very far with the
Navy on the thing. I mean, we Were nice friends and so on,
but I never was let into anything that they were--even when
Pearl Harbor happened. They just were so tight-mouthed about
it, they never let us--and they were getting all their dope from
the British anyway. Because they didn't have any communications
to Pearl Harbor; they had some to the Wavy Department. So I
can't say that the jeoint Awerican Army-Navy planning got very
far in the headguarters there in London, other than getting
the marine guard setitled in the headguarters building, and

something like that.

BURG: &o far as vou knew, our American Haval captain, Wentworth,

might have been making his own plans.

BOLTE: He was, yeah, he was working with the admiral here,
and they were on their own &#nd they did their--I don't think
we ever had any back and forth. 1 can't remember anything
together. And he'd work on these messages, you see, and put

them in his drawer, and =0 on.

BURG: Did you share an office with him?

BOLTE: Had to share an office with him there. Sat oppesite
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each other here. Perfectiy agreeable, and all that. And
they had an coperations room set up with maps and charts, a
navy room there, and I digd have access to it, and I suppose
maybe General Chaney got in there, T don't know. But so far

as being integrated is concerned, why, it wasn't, that's all.

BURG: And so you were formulating plans--

BOLTE: Trying to deal with the British, bot it was purely
army versus--well, T &id talk some, we talked with the air
ministry, of course, more than--our people did--with the air
ministry more than anybody else, but some with the Admiralty.
But the navy dealt with the Admiralty and we didn't hawve much
ts do with them. 8o we didn't have any of this really that

we pught to hawve had.

BURG: Had you received any kind of directive as to what it
was, specifically, that you were to do, linking up with the

British for=-—

BOLTE: Yes, yes. We had this basic directive that General

Chaney had, under the ABC conversations, which he was told
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when he went ower there in the summer of '41 that "it ias your

mission to negotiate and dis—-"

4 =
{Interruption) @ ﬁ

R

e

BURG: I should——jost & second--we'll break away from that
other point. You were saying, with regard te where some of

these men are now, that Dahlguist——

BOLTE: That were in that original group--

BURG: Uh-huh.

BOLTE: —--there are practically none left.

BURG: Dahlguist is in & nursing home here?

BOLTE: Dahlguist is in a nursing home. [Coleonel Homer| Case,
who was the =2 and came back to command in the anti-zircraft
artillery brigade, and so on, lives put on the west coast,

Homer Case.
BURG: Do you know where he's teo be found?

BOLTEz HMWear S5an Francisco, I've forgotten where it ig—-=
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BURG: All right.

BOLTE: ==-he's in the list of retired gensral afficers that
is published there by the department. Griner, George Griner,

who was the G-34—-
AURG: Does he spell his name, Ger-=g--

EQOLTE: G-r-i-n-e-r.

BURG: ©O.EK.

BOLTE: He lives down in, I think, Alabama. These ogfficers
are--he's a retired major-general; commanded a division in
Saipan in the war after all this business. I don't think
there's anybody else. No, Matejka, who was the signal
officer, the one signal officer we had and who stayed into
Morth Afrieca, lives here in Washington, I think, and T see
him once in a while. He's pretty much on the ball. And,
af course, he stayed with Tke into North Africa and then,

T don't know, came back I guess. But the others are gone;

McHarney, [Harold M.] MeClelland, [Alfred J.] Al Lyon--
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BURG: Chaney, himself.

BOLTE: -—-Chaney, himself, lived here for years. And his
was rather a sad story, because I think he was more or less
cavalierly replaced by General Eisenhower--not that General
Eiszenhower had any--except he recommended a change--when he
came back from the trip that he made in April, whatewver it

was——to General Marshall; that there should be a change.

BURG: Yeag.

BOLTE: And so one morning I went in with papers, to General
chaney, ag Chief of Staff, and he leaned back and said, "well,
you know I'm being relieved." Well, you cguld hawve hit me
between the eyes; 1 didn't snticipate this and I said, "well,
I'11 go with you whever you want me to go", or socmething like
that, I've Iﬂ:r.:gnttl&n. And thiz message Chat he had from
ceneral Marshall was that, "Without any reflectien on you, I
think we need somébody over there whe is more au courant with
our plans in the War Department and you can stand relieved
whenever you want to," and so General Chaney was guﬂt going to

pack up and go home, and I said, "General, you can't go without
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calling on the British Chiefs of Staff." "wWell," he said,
ny11l go down and see [Air Chief Marshall Sir Charles] Pertal.”
which he went down and said good-hye to Portal, and then I
went with him out to Northelt, I guess ‘it was, ar the airfield,
and he got on the ajrplane and ceme home. I found out later
that he was reassigned to the job that he had had when he

went to England, which was commanding the First Air Force in

Long Tsland, Mineola.

BURG: I ses.

BOLTE: But I learned then that he had gone in to see General
Mazrshall, who wouldn't see him or didn't see him, and he
finzlly saw the secretary, Mr. Stimson, who said that he
couldn't intervene, or whatever it was. And I think that
0ld ceneral [Henry H.] Arnold was out to get his scalp. 1
don't know why, but I understand that he was-——they didn't
agree, of course, in the air prospects in England. They

were philosaphically apart, apparently--

BURG: They were.
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BOLTE: --and had had some run-ins. So General Chaney was just
relieved and sent to that job. And I think General Arnold

tried to bast him, buat he didn't get busted back to brigadier-
general, or whatever it was. And he moved te Sheppard Field

in Texsg and then out to a Colorado field, &nd then oot--finally,
he wound up, I think, commanding an air kase, I think, in
Okinawa, pr somewhere, at the eénd of the war. And then came
here to live in Washington. A very fine old gentleman, but
apparently he didn't fit in with the prospects, as they had

the idea in Washingten here, and I think--I know——when Geéneral
arncld came pver on one trip, they really had it cut in the
office tegether, and apparently General arnold, from Washington,
was trying to run where pur air units would ge and what they
were going toc do. And on the organizational setup there,
Chaney was not in agreement with the--and I'll say his staff
was probably with him on it--in the grganizational setup &8

visualized by the air force in Washington.

BURG: You were present in a nearby office when that--

BOLTE: Yes, yes, and Chaney teld me about it. He said they
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had had this run-in, and he szid General Arnocld had come
aver there and then had gone down to talk to the British
Air Ministry, taking Chaney's staff officers with him, and
not telling Chaney about it. It was about some place to
put sguadrons or something, and Chaney said, "I told him
that you're interfering in things over here that den't
concern you", or something like that, so they really had it
put. And it was inevitable; I guess, that the change was

going to be made. And maybe it had to be, I guess.

BURG: What seemed to be the chief bone of contentien there,
General, with regard to that sort of an argument? Was it
that Chaney wanted to use a different chain of command than

the Britisgh svstem?

BOLTE: Well., this is--I think he got slong mere, he was more
inclined to work with the British; that is, into their setap,
and so on. And I have to say this, that I understand, or
it's my understanding, there were three phases in the U.S5.
activity with respect to the British Isles. The first, under

the ABC agreement, was that if we got inte it the primary,
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and practically the sole, effort of the Americans from the
British Isles would ke air. Heavy bomkardment, mainly, with

fighter protection.

BURG: I see.

BOLTE: American. And that that there would be a regiment

of infantry would come over, just to shoew the flag, and there
would be certain anti-aircraft artillery to take part with
the British anti-aircraft and the defenses we could send over,
and maybe some defensive fighter protection to go into the
~ir defense of Great Britain. But, primarily, the British
effort was going to be heavy bombardment, and going to be

daytime bombardment, which the American knew,

BURG: The American air effort in Britain, you mean.

BOLTE: The Americans. BAnd Chaney's idea was, "Well, then
the headguarters of the Americans is going te be an air, 2
U.5. Army Air Force headguarters; that's it, that's me. I1'm
going to be it, and the infantry or the supply, and all the

rest of it will be the tail of this command, which is the U.S.
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command, but it's going to be mainly heavy bombardment,®

whatever yvou call it.

BURG: T uvnderstand.

BOLTE; And that obtained until after we got in the war and the
Germans were knocking at the door of Egypt, 2nd =o on, and the
British were hard put to it anpd had to practically strip the
British Isles and elsewhere. We were by now going to take

over Iceland, you sees, and let the British come ocut; and we
would take over the defense of Northern Ireland then, and also
begin to build some defenses in England, and yvou send the stuff
around to the Middle East, That's the second phase there,
which is really the American partiecipation in the defense of
the British Isles, including alsoc the offensive against Britain,
including Eire, by Germany. And that obtained uwntil the third
phase, which was the decision made then to invade:; and then,

of course, was the big baildup, what they called ROUNDUP.
Initially, SLEDGEHAMMER or BOLERO,., for ROUNDUP invasion, and
that's the third phase. Well, Chaney didn't fit into these

phases if his concept was still that the American effort was
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going ta be heavy bombardment from the British Isles.

BURG: HRight.

BOLTE: 'This came way later, but in Washington, of course,
they were talking shoulbt a maseive invasion in maybe '42, '43,
anyway, So we'll say he was kind of out of step, and if vou

read into the Air Force history of this period in there,
[General] Ira [Clarence] Eaker says in that, "I just can't
understand how anybody didn't want te be promoted to a

higher job", and we're going to have an Air Force Headguarters
and a ground force headquarters and a service command, vou see,
And {General carl] Spastz, well, he finally became the Bir

Force, 8th Air Force, headguarters, and this i3 an organizational
setup. So maybe Chaney was-—-maybe he hadn't caught up with

the game. Eut you have to bear in mind that nobody in
Washington ever told anybpdy in this little group over here
what--we weren't au courant with the thoughts. So when they
finally got over, well, the only thing was, "¥You all, you go

someplace else; we've got this thing", and carry on.

BURG: So to the best of your ability, you were carrying out
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the instroctions.

BOLTE: That's right.

BURG: In fact, when we left that, you wera talking about the

directive which had been given to Chaney in the Fizst place.

BOLTE: That's right, that's right, yeah.

pURG: &nd vou had started to tell me what that directive was.

BOLTE: Yeah, that directive, of course, was to deal with the
British in these two phases; in planning now, bacause we waren't
in tha war. One with local things and the othex with the rest

of the world. BAnd that's where we got into this hassle in trying
to communicate with Washington, because it was not getting any-
where hére. This pace was growing of course, anyway, and you

never knew how to put your finger on it.

BURG: Washinoton was growing, that is. Yes.

BOLTE: Yeah, and you naver could get to the one=-and =0, we
just felt we were out on a limb, and of course when Pearl

Harbor happened, for three or four months, we ware forgotten
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about—--1 mean, we didn't--neobody even thought about us owver
there. The very little trickle that we got in the way of
troops coming over, or something like that. So we went through
a very unhappy pericd there trying to carry oput our jobk. We

did make these reconnalssances, the staff. HNorthern Ireland--

BURG: That is, members of your group actually went to Northern

ITreland?

BOLTE: Yeah, went over there and made rECOonnaissances, ang
agreements, and understandings. And also to Teeland and made
the preliminary agreements and the arrangements there. Also
the bases in Huntingtonshire, the air fields, and so on, in
bhe British Isles. This is all before we got in the war.
pecaupse I remember going over myself to Northern Ireland there,
and we went, among cther places, around Lough Erne, over the
1zke over there, and here the U.5. NWawy was having built by
contractors & naval base that was going to be atLondonderry
there, for destroyers and an a2ir, airboat--what do you call
them? Catalinas. --base on Lough Erne. BAnd I said to the--
there was @ British Roval Air Force commander with us, or
commodore, air commodore, and 1 said, "Well, I gol to look

=t this thing from the air. I can't decide 3ll this business
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about defenses." We were talking about army, U.5., putting

in defenses, anti-aireraft, and maybe ground defenses, here

in Northern Ireland. So they said, "Well you can go up in
this Catdlina here": it was an American-built flying boat
there, with an RAF ecrew, but British, I mean an American naval
ijentenant in uniform was the pilet. This was in June of

1941-- {Laughter]

BURG: Oh-ho.

BOLTE: =--and I said, "Well I got to fly over this thing.”

and T think three of us, [Lt. Col,] Frank [ARugustus] Hart,

the marine, and John Dahlguist, maybe, and T went in there.
and we got in this big flying boat and they gaid, "How you got
to stay within wisual hailing dlstance because we can't talk
radio on this or aaything, but you can fly over and around the
lake." 8o down the lake we went for about three miles there,
I guess, while they got this overloaded Catalina boat taking
&ff there. And well, this oughtn't te go on; you can turn

that off for a minute Cthere--—

PURG: We can téke it out if you want to.
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BOLTE: —--tell this story because--I've forgotten--Franpk Hart,
I guess, he said, "That's like old Sophie Nishee. She was
daneing arcund there a8t the grand ball down there around
Birmingham someplace, and she slipped and she fell, sat down
on the fleor and she was rocking herself and everybody says,

‘Sophie Wiskbee, you hurt yourgself?' She said, 'No, I

just trying to: get my setdown unstuck.'" [Iaughter] And herse
was this flying boat--that's exactly what this thing--and he
finally took it off there, and we went arpund and we looked it
over and then we landed. And I think we split a seam landing
because this thing was so loaded, and we hadn't dreopped any
bombs or anvthing like that, But, anyway, that was an examplie
of what we were doing, because we were talking about the
defenses of this naval base, which ultimately was abandoned.
They stopped the construction because they found they didn't
need it, I think. But they were also building & naval base

up at Glasgow in the Clyde and--a naval destroyer base, mainly-—
and we were to provide the anti-aireraft artillery and the
protection of that naval bases there, jointly, with the U.S5.

Navy. And then with the air depats, one to be at--well at
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Londonderry, there was a field there at the valley--I've
forgotten where it is—-oputside of Limawvady, outside of London-
derry, and three of us got into fighters to look it over from
the air: the marina, Frank Hart, and [Brigadier General Dale D.]
"geinie" Hinman, the anti-asircraft, and me, the three of us.
and there were these things where you sat facing to the rear;
the pilet was theres and you were 3 gunner facing to the rear.
and they just took us up and flew us around there, and we got
down and T realized that Prank Hart hadn't known how to do this
parachute, you knew. &And I said, "Well, Frank, if you had to
hail out you were supposed te pull this,” and he turned white,
he hadn’'t gotten the instructions on how te do it, anad he

realized-- [Laughter]

BURG : I sa8.

BOLTE: --that he didn't know. And I said, "You werc supposed
to pull this thing out here in case you had to bail out.” Well,
thege are just incidents on the thing. Now we got involved in
this guestion of the functicn of the headguarters there, in a

now command relationship here, which we hadn't--at least, T
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hadn't--heard o talked zbouot in the War College, which I

was on the faculty. Heére we were with a U. §. Army anti-
sircraft artillery in the defenses of the Clyde, sround
Glasgow, on a base that was 2 U.S. MNaval base. That is, it
was conceded to be a naval base under a navy commander, but the
anti-sircraft was going to fire in conjunetion with the British
anti-aircraft, defending the British Isles with anti-airecraft
fire. WNow these were U.S. Army troops and, of course, they
were under the command of the U, 5. Army Commanding General

of all the U.S. troops in London there., But they were con a
naval base, and who was going to tell what the traffic rules
would be and when the lights would go out and when they could
drink beer? The U. 5. naval commander of that. But when are
they going to fire in the air? There's going to be the British
anti-aircraft commander who is going to tell them when to

fire.

BURG: 1 see the problem.

BOLTE: So this guy commanding the American anti-zireraft

artillery had three bosses; his ultimate boss, of course,
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thefe—-an& his immediate commander--and the nawvy commander,

U. &. Nawvy, and the British commander. 3So we tried to write

it down in @ thing about cperational command and administrative
command, and of course the ultimate command rested in this
fellow in Londen. And we tried to put it out, and I remember
it going back here, and I think it was McMair or [Maj. Gen.
Harry James] Maleny who is on record as saying, "This cemplicated
husiness. There is only one thing I understand and that's
command."” But, you 58, we were trying to lsy the groundwork
for-=how de you handle these forces that come over inta the
British Isles, that are going to do these different things

with all these different commancders in the chain ‘of control?
wha is going to he the man that they obey. This wag all part
of our work in the beginning in these negotiations, if you want
to call them. »nd it took a lot of conversation around the

table and trying to come to some kind of common ground and--—

BURG: MNow, who--

BEOLTE: --1 remember one conference there that the Eritish

commanders=in-chief-—now there was the Home Forces Commander
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and the naval commander of the British Home Fleet, and the zir
defenses aof Great Britain [Air Chief Marshal Sir William] Sholto
Douglas, I guess; and [Admiral Sir Bertram H.] Ramsay was. the
fleet navy fellow, and Paget was Che Home Porces——and Lhey had

a meeting, and [Admiral Lord Louis] Mountbaltten was there because
he had the Commandas, the forces that went gverseas, He was a
vice~admiral, and air marshal, and made lieutenant-general, I

guess; all three, he had commissions in all three services.

BURG=: I see. I didn't know that.

BOLTE: Yeah, 211 three services. So they sat there, and I
think Tke was there, and we were kind of in the back row. I
gat in the back row there, and Paget was in the chair. And
apparently their business was bto draw up their part of an
invasion plan, in the very beéginnings, the start of it you
might sav. And Paget said, "well, the staff has brought up a
paper for us to send on up high." And he said, "This has been
fixed for Sholte Douglas", and he turned to Mounthatten and

he said, "They haven't fixed this for vour signature because

you're not a commsnder-in-chief.” Mounthatten was just going




general Charles Bolte, 10-17-73 Page 77

to say something, and just as he was going to say soemething,
Paget said, "Besides you couldn't very well write a memorandum
to yourself."” [Laughter| See, he sat on the level with

churchill and the chiefs—gf-staff, alsoc. And that akout

stopped him then; he ceouldn't say anything more. It was 2
very clever sort of a thing. Ang all these orthodox services,
you see, kind of locked on Mounthatten, with this tri-commissions
and sa cn-=he had been brought back from Norfolk to take cwver
from., from old Admiral--I can't think of hiz name now. Well,

he was about superannuated, T guess--and so Mountbatten came

nver to take this joint operations business, and the commancos
and so on. I remember a little cocktail party we had, &

luncheon with him, and I went home and wrote in my diary, I

czid, "I met & guy who's gat it!" 1 think he just impressed

me, absolutely, like something. And here he was., The orthodox
services took @ dim view of him, and, of course, he had sccess

ta Churehill and the joint chiefs, and also he was & cousin of

the Royal Family, too.

BUHG: Yes.
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BOLTE: &S0 when Ike came owéer to Hortholt and landed there, 1
went out to meet him, of course, as the chief of staff =till
there. And there was a brigadier from the War Office, and

an =ir commodore from the air force, and a commodore from the
navy; there were three of them, the orthodox services, and

Mountkatten! Aand so when we went into London in the car, why

it was Eizenhowsr and Mounibatben and me in the car. and the
three services, I could see them locking over with a sour look
on the thing. But on the way in--Ike had known Mountbatten,
of course, over here before they went aver, and apparently
was much impressed with him, I think. And Mountbatten said

in the car, though, that he wasn't lecking for snything in
this war. All he would like to command was a capital ship.

That's what he'd like to do.

BIURG : 1 see, T se2.

BOLTE: He had no ambitieons 2kout it at all. 1 was wvery much
impressed with him there. But that was in the car when we
rode in from Northeolt. I suppose they worked it out finally,

because they had a committes system., you see, more bthan we
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do. I don't believe in it, and Ike didn't believe in it. He

eaid, "You got to have a single commander on the thing."

BURG: Yes, they did it considerably different than we did.

BOLIE- Yes, they always have, of course, throuwghout history.
Their history in Quebec ond in the caribbean, and S0 on, Was

always the army and the navy. That's it.

BUUREG: Ye=.

BOLTE: Who was 1t? Lord whoever—it-was, made the statement
vhat between two stocls the backside falls to the ground!
[Laughter] Something like that. 1I've forgotten just the term of
it, who he was, Lord Somebody. They always believe in that
commibtee. OF course, when they got inten the Mediterranean,

Ike insisted on it. But it was @ sort of a compromise, because
they still were commanding more or less independently, autono-
mously, and they hadéd to be, buat it's fascinating. A friend of

mine gave me the Hopkins, Johns Hopkins, velumes.

BURG: The War Years?
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BOLTE: Yes. And, of coarse, I disappeared from that picture
in '42, in the summer of '42, and came back and went in the
other way and wound up in Italy, in command of @ division in
Ttaly. 8o, I'm personslly interested in the initial part, and
IT'm fascinated by watching the correspondence back and forth
hetween George Marshall and Ike Eisenhower, there. And to my
mind it is one of the fascinating guidebooks, I think, for

any student or military men, in ite relationships. It makes
me think something of the Pershing-Baker-wilson backuap in the
Firet War. But I think that this one is just outstanding.

and I believe that anybody that reads that correspondence back
and forth betwesn those two men--it is not only unigue, but I
think it is a wonderful exposition of the relationship and the
conduct of that kind of an cperation. Of course, both of them,
T tHink, were cutstanding in their abilities, and that's why

they came inte this thing and could be euccessful in it.

BURG: Yes, you're right. &ll right, General, we'll =tart

out at sbout that point on our next session.
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GEN- BOLTE: =--it's a period that T know. My family says,
"Wou ought to write about it." And there are not very many
of that little group that went over there who are still living.

General Dahlguist is one and he is out of the picture.

OR. BURG: What was his first name, by the way, General?

GEN. EOLTE: John E. Dahlguist, and he finslly retired as a
general; commanding the Army Ground Forces, anéd also commanded

in Burope, but he's out now and very ill.

PR. BURG: And now in a nursing home in Florida.

GEN. BOLTE: That's right.

PR. BURG: But with an adeopted son, whe 13 8 rekired sergeant,

living in the Weshington area.

GEN. BOLTE: Who is of the same name, Who is accessible, but

knows wery little sbout any of that past history.
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BURG: It would be a gquastion of the father's papers.

BOLTE: [Maj. Gen. James Eugene] Chaney, of course, who was
the first special observer and then the commander in London,

is long dead; [Hajur Gen. Joseph Taggart] McWarney, who was
his first ehiaf of staff and who organized the thing, is lang
dead and gone; [Brig. Gen. Donald A.] Davison, the engineser of
this group of sixteesn that went over, is goneg rGen. Alfrad 7.1
Al Lyon, the air force's pfficer is gona; I don't know about
the [Brig. Gen.] Paul [Ramssy] Hawley, of course, the doctor,
iz long gone; the ordnance officer [Col. John W.] Jack Coffey,
was killed in an airplane accident and he is gone; the signal
aofficer, [Brig.] Gen. Jerzy [V.] Mateika, is alive and busy and
in besiness and 0 on. And he is a wvery fine officer, and he
is still in business, I think, but he's a contemporary of mine.

Fushing his eighties, I guess, nearly.
BUBG: Is he located here in this area, do you know?

BOLTE: I think he lives here in Washington, 1if I'm not mig=

taken. I don't see him very often but I think he lives here and

he's
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connected with a Bosten firm so--and Jerry Mateijka stayed on
with Eisenhower and went to North Afriea in the signal end of

the thing and then disappeared, as far as T know.

;J
BURG: Why did he stay on, General? Was there a particular-im

rapson’?

BOLTE: Because he was a signal officer and he was a nacessary
officer in the service; and Paul Hawley stayed on, the doctor;
and the ordnance officer stayed on, and the engineer oEfficer
stayed on. But the administrative officers, Dahlguist and T--
I came home, I was chiaf of staff; Dahlquist was G-1--thisg is For
Eisenhower after he came over. We were the residual chief of
staff. [Col.] Homer Case was G-2, and he is living now out on
the west coast as a retired general officer—brigadiser-general,
1 guess he retired, maybe major-general. And [Brig. Gen.]
George [Wezley] Griner, G-4, is retired and lives down in, I
think, Mississippi, I'fh not sure, but he's in the list of

retired officers.

BURG: How about Hawley, did he spell his name, H-g—w-l-g-y?
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BOLTE: H-a-w=l=a-y and he became--ha was the surgeon. He
wasn't in the initial group that went over in 1917=<ng, I'm a2

little wrong in my datef—-

BURZ: A world war too soon. [Laughter]

BOLTE « [Laughterj T'm mixed up on my warsl In.lﬂ4l, befare
Pearl Harbor--this group went gver in June of 1941, before Pearl
Harbor, and Hawley was not the doctor then. Pete Welsh was the
doctor but he disappeared somewhers, and Hawleay steyad on all
through North Africa and T believe was surgeon—general of the
theater way up into the invasion of France. And he died not

long ago over here in Maryland.
BURG: And Griner, did he spell his name--

BOLTE: Goorge Griner was tha G-4, G-r-i-n-e-r, George W.

Griner, and he iz 2 retired major-general and he was the G=4 of
the little group that went over in 1941. HNow, I should go back
to that, of course--maybe I covered it before--but it was decided,
hefore we got into the war, it was decided with the British

that there would be an exchangs of groups-—-undercover groups, You
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might call them, or military cbservers—-in London and in
Washington. And the British group in Washington became the
mission here and finally, &5 you know, Sir John [Greer] Dill

and the rest of them became the acfive mission. The group

that went over te England was called originally the Special
Observers Group; there had heen a special naval chserver and

this bhecame the special army ochserver. And it was made up of
General Chaney, a major-general of the air corps at that time,

and General MacHNarney, a brigadier-general and his chief of staff,
and a G~-1,2,3, and 4 and a war plans division and then a chief

of each service, engineer, ordnance, signal corps, medical, and
chemical warfare and s0 on--air corps-—-a btotal of sixteen, plus
General Chaney, and ong warrant officer and ten non-commissioned
officers went over to form this and their cover name was Special
Okserver; SPOBS, was the nickepame given to 2t. And it arrived
over in London in lake May and early June of 1941, That is,

long kefore we got into the war. With the "ohserver" nickname,
you might say, but with the purpose of talking and discussing

az to what we would de if we ever got into the war. Sort of a
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pre-~decision and negotiations. And a great deal developed over
that period up te Pearl Harbor, and after that until the

gummer of 1942. And much was accomplished. One was the visit
and investigation, and so on, of Iceland, to which the

marines and the contingent was moved aver there under the

Atlantie doctrine of FDR about the western hemisphere, and so
on. Alsc reconnaissance of Northern Ireland and of Scotland

and so on for facilities, when, as, and if we ever got into the
war. And much was done during that period of months before we
got in and alse up to the time that we really began to move into
the British Isles physically. An accomplishment that I think, in
my own personal opinion, may have saved months at the end of the
war by the things that were deone at that time. I have to say
that during this whole periecd that took over the attitude of
the—-and after Pearl Harbor and we got intoe the war and the tur-
moil started in the departmants and the governmsnt in Washington--
this little group in London was still looked on as a little
observer group, a sort of a channel there. Although on January
6th, 1942, Genaral Chanay, then the chief of this mission, had a

telegram, = cable, which came over and said, "You are now appointed
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asg commanding general of all United States army forces in or

to arrive in the British Isles." That's January &th.

BURG: One month after wae enterced the war,

BOLTE: One month after we entered the war. And he procesded

to go ahead with all the things. And we had besn in civilian
clothes; we still didn't have any uniforms except the ones we
had taken over in our ailr cargo when we came over, so we didn't
have much in the way of the change of eclething. We appeared

in civilian clothes and we dealt with the British and we talked
with them and negotiated, and our people went cut and inspected
the facilities for air fislds and air bases and depots, and

the idea was that this time; that if we got in the war, American
effort from the British Tsles would be largely, or almost
entirely, heavy bombardment. The navy, of coursa, would be
involved in it in protecting the Atlantic, and the air would have
something to do with the coastal patrels that was protecting the
thing. But as faxr as land was concerned, there would be a little
token force of a brigade of infantry or something put in there

to show the flag, but most of the effort would be air effort,
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heavy bombardment. 2And most of General Chaney's concerns

then, with his staff, were locking at airfields, air bases,

and so on, working with the British. HNow at this tims the
British, of course, were faced with a very critical period in
Norih Africa and the Middle East in Egypt. I mean, Rommel was
¥nocking at the door. And they had to make a very, very ba=zic
decision then; that is, to strip the British Isles of as much as
they could spare to send arcund to the Middle East. We were now
in t+he war, so we said, well, we would take over the defense of
Horthern Ireland and the job of going down into the Ireland, Eire,
jtself if the Germans try to land over there. In other words,
we'll take that over. We haven't got much force--we were moving
the 34th Division to Northern Ireland and an armorad divisicn was
coming in the process. But the British then began to strip
themselves in the British Isles of stuff to send around to the
Middle Bast. And that situation--that's the third phzase, Yyou
sea—-—First, America was going to heavy bombardment in the British
Islaes; the next, we took over the gquasi-defense of the British
Isles, you might say: and then we went in, finally to the third

phase when the decision was made with Churchill and Roosavelt,
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and all of the rest of it, that we will go to North Afriema. But
ultimately, we'll go acrozs from the British Isles, and Britain
then became the buildup for all the U.8. forces that took part

in the invasion of France. And General Eisenhower came over-—--—
General Chaney having been air officer and more or less out of the
nicture for the heavy bombardment--General Eisenhower came ovear
to take over the idea of crossing the Channel. 2And then, of
course, na sooner had he gotten opver there then the decision was
changed: "We can't go across the Channel today—this was 1942,
maybe '"43-—we'll go down into North Africa." And as he said to ma,
"I*m in the position of a guy that has thrown overboard the plan
that I worked on to carrcy out and that I thought wa were going to
do: go across the Channel." EBEut that's the time that General
Marehall cams over there--in April, I beliesve it was, maybe later,
June, I guess: I've forgotten dates now--to meet finally with tha
British with an idea, "Wow, we're going across the 'Channel.® In
'421 wWell, of course, the British were having no part of it.

Who was going to do it, the British? We didn't hawve anything
over there to cross the Channel. And Mr. Churchill apnd all the
rest of them were——they had played along with the Americans to
keep them on this thing but--I don't say sucked them inte it with

an idea to come on in--but they weren't going to go across the
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Channel in '42. And, as I say with my favorite story, "it
couldn't be @id from this formationl" There wasn't any gues-—
tion about itl {to me) And when General Marshall came over
that--it was June, I guess--he had a mesting at Claridge's

thera, with General Eisenhowar and all the staff, Americans;
General [John Clifford Hodges] Lee, who was now the commander of
tha 50% there, the communications, and all of us in the staff.
and T remember when he went arcgund the room, and he said, "Bolte,
what do wyou think of it?" &And I said, "Well, General, I think
from a military standpoint it isn't feasible." And I said, "If
the Russians are pressing =o hard you have to do something, you
never can tell." He didn't like my answer. General Eisenhowsr
didn't like my answer. I was his chief of staff, but that was a
fact. I mean, it was absolute fairy tales te talk of going across
the Channel in anything in 1942. You didn't have encugh air,
couldn't support anything, it would have bzen terrible to land
there and get kicked off. &nd that's what they decided, so it
didn't happen in '42, and it didn't happen in '43! Tt couldn't,
and it didn't happen until '44, when you had the buildup of force
t+hat was sufficiant to go across and beat it. And yet to

this day, you'll find in the records the Fact that General

Marshall, up to the time he died, felt that we ought toc have
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tried it in 1%42. I just can't understand that military
philosophy, of course, the Americans have always been keyed to
it, and you never cam tell what you can do if you 9o ahead and
try it, but what a fiasceal! And, of course, the British were

just not going to have any part of it.

BURG: ©Did you feel, General, that they would have preferred to
avoid that cross-Channel attack throughout the war? Or do you
think that their attitude was one of, "Well not '42, and

probably not '43, but ultimately?"

BOLTE: Well, I think philosophically they would rathear have
gone around the edges and dene something——the Churchill sofi
underbelly, and 8o on--1 think they did have a recollection of
the terrible things that happened in the FPirst Werld War. And,
of courge, the typical American idea was strike to the heart:
go on right through and do it! And we wara in variance in our
basic philosophy there. But I thought at the time--and of
coursa, as so many peaple said and they always do, that after
yvou've been over there a little while, you begin to get the

phileosophy of where you are. The State Deparbtmwent runs up
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20aingt thig all the time, I think, with their people who go
into 2 country and pretty =oon they either are cnmpletély ot
or else they begin to adopt the view of the country where they
are. And we were--and you'll find it in Fisenhower's memoirs,
and in hies aide's memcirs, and some of the others--that some

of the people that were opver there too long had begun to absorb
the British viewpcint on the thing. &And maybe we did, but I

still think to this day that it would have been perfectly

asinine to have attempted Lo eress the English Channel in 1942.
And this was talking abput a decision that had been made in

the summer, June, I think, to go acress up to September, You
couldn't conceive--and the British didn't have anything in the
British Isles, and we didn't have anything in the British Isles.
And there wasn't enough shipping. It would have been the most
fantastic kind of a repetition of the Dieppe raid, or something

like that.

BURG: Your own peérsonal view would be if the Ruesians at that
point, say in the sutumn of '42, were hard pressed, meybe then

in desperation it would have to be dene.
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EOLTE: Mavbe, yes., And of course people have pointed out
afterwards that there wag a change in the Russian situation
there, up to the time of Stalingrad and the things that were

happening there, that until that happened they were in troable.

BURG: OFf course one of the ceontingency plans would have concerned

Russian disaster; we might have had to do something in '42,

BOLTE: Might have had to do something, yes.

BURS: ©Or as an unlikely, very unlikely, c¢ircumstance, some
kind of internal revolt in Germany; we might hawve had to act

in '42.

BOLTE: Yes, well, that philosophy was always up there, that
if the germans began te weaken—-—well, they didn't weaken and
they weren't weakening, and they didn't weaken ewven up to the end.

They didn't weaken until they were really whipped.

BURG: Right. HNow if you been influenced, General--I reallze
as many do who have read the books you've mentioned-—there's

that very strong feeling in Washington and with some of the
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people who came ont, EBisenhowser and othexs, that yes, the
mission in London didn't have this kind of gung-ho feeling
about the war. How i1if vou wyvourself had heen influsnced by
a British viewpoint, would there have been specific British
military officers who would have influenced wyou, or would

it have besen just the fact that you were in London and abscrbed

in--

BEOLTE: ©Oh, I think so. I talked, of course, with [Maj. Gen.
John W.] Kennedy in Plans; I talked to the Joint Planning
Committes thare with the British. And I remember one, Colonel
Guierbach, made a great impression on me one day when he
pointed out how serious the situation was and--as I remember
what he said-==that "east of the Suez area in Egypt we have no
gun of caliber larger than three inches. And wa have no armor."
That's =ast of, maybe, the sasgt coast of the Mediterranean in
Egqypt. In other words, he pointed to me how weak the British
Empire was throughout all of India and an. And he mde gquite an
impression on me and I know I made a written report to Genesral
Chaney that went on to Washingten, T suppose, of tha situation

in which the British saw themsalves, and maybe playing for
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sympathy. &And I remember very well the time not long after
we had arrived over with this group, with MacNarney as the

chief of staff ta General Chaney, and this observer group.

I‘ve forgotten the date but I think it was before we got inte
war; that is, before Pearl Harkor, maybe it was the late summer
of 1941, A group of us, including MacNarney, went doewn to the
Southeastern Command to look at the defenses, we'll say of

the British Igles. in case the Germans were to go to invade.

And among other things, we went down to the Dungeness Peninsula, whicl
is a triangle of rather flat land that goes out into the English
Channel_dﬁwn there, down south of the mouth of the Thames. &And
we looked and on the fields there--it's fairly flat--there were
posts, you know, to prevent landings or something by air. &and
across the base of this triangular peninsula there were the
remnants of an old diteh which had been put in there by Pitt at
the time when Napeleon was going to land ever here. 1 mean, we
people looked at this &hing going back there, and Joe Macharney
said to me when we went back--he had been the member of the

War Plans Divisien in the department, you know, who was doing

the business with negotiatiens and the ABC conversations--
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and he said to me, "Charley, I feel like a murderer." Those

were his words to me after having locked at this, at the

woakness of this thing-—-of the icea of Hitler and the Germans
crossing, and thia is what the British had to stop it. The street
names had been taken off 211 the streels, you see, and all

the preparations of these little pillboxes Duilt in arcund the
crossroads into Bngland, and so on., &And it was pathetic. And

all the eyes in Washington--then, of course, when Pearl Harborx
happened, then the eyes i Washington turned ko the Facific

and we just fell out on the arguments and all about it. B&nd

Griner, the G-4, said to me cne day, "Well, Charley, we might

=5 well pack our bags and go on home.”

BURG: Your thought was that all our military effort was going

tn he turned te the other side.

BOLTE: It was shot, yes. And that's the way the public was
turning and as far as weé Were concerned, we were in the doldrums.
Mow I mention these things because there have been some accounts
of this pericd of the predeceéssor commands. That is, the SPOBS

and we coined the word, USAFI, U.S. Army Forces in the British
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Isles, and then we finally came te the European Theater. I

go back te the time when General Chaney had his telegram on
January the &th, 1942, and it said, "You are in command," but

it gave him nene of the instructions that General Pershing had
when he went over to be a theater commander. Nothing had been
given to him, and he had no administrative instructions, or
authority, or anything. FPeople were going to come to Worthern
Ireland and they set up-——Washingteon just looked on it as a force
going to Northern Ireland and a force going to Iceland, and as
far as Chaney was concerned in London, why it didn't come to
him, or anything like that. And then Eisenhower came over &s
OPD with [Gen. Henry H.] Hap Arnold and [Gen. Brehon Burke]
Somervell and [Brig. Geén. John E.] Ed Hull and somebody else.
And among other things, Eisenhower asked me as Chaney's chief
of stsff "I=s there anything that vou want me te carry back that
vou think?" and so on. And I said, "Well, the guy needsz a
directive." I said, "He hasn't got any directive. He was told
January 6 that he was in command here and he hasn't got anything

that tells-=he hasn't got even an order ta fight the Germans.
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And yet we're in the war." He went back and wrote the directive.
And if you look in the book, you'll see that it is dated July 6.
six months later, that the directive was drafted and Maxshall
said, "0.K.; you're going over and ecarry it out." And here

waa this fellow, for zix months over there, bBrving to do some=—-
thing. I admit that Chaney was air minded; he was looking at
that initial job which was going to be bombardment, and the
alrplanes and the air bases and the air fields, and so on. And
Arnold, Hap Arnold, in Washington was still running the thing
from Washington, and telling where the sguadreons ought to go

and what they gught to do. And he came over thara at this tima,
I say, with General Eisenhower and Somervell and so on. And
[Maj. Gen. Mark Wayne] Clark was along, Wayne Clark; and

wayne, whom I'd known of course, came to me and he saild."We

want to all have dinner tonight at Claridge's, just General
Bisenhower's people that we know. That is, you and John Dahlguist
and George Griner and Jerry Matejka, and so on, but we didn't
think of having General Chaney to it." And so I went and told

General Chanay about this.
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BURG: They weren't going to invite him? [Laughter]

BOLTE: Well, no, it wasn't going to be for everybedy, you see,
Tt was just going to be on a staff level, you might say. And we
went, General Chaney's staff, to Claridge's and we walked in
there and here was everybody, Arneld, Somervell, Eisenhower,
Hull, and all the rest of them. And Clark gzid, "Well, we
didn't know that they were all going to join uws. Tt was just
tke and I that were doing this thing," and sc on. And my
people——here I was chief of =teff to Chaney--and my people looked at
me in horror and I thought, "My God, what is this going to bhel"
2nd these guys s=tcod up in the banguet room there, a dining

room in Claridge's, =and talked about the trans-oceanic airplane
thing, and they were just talking about Washington, Hap Arnold
and all the rest of them, to where we just cringed. We thought
these waiters could ke listening, anybody could be listening.
They didn't have any more idea of secrecy or--and the next day,

T told @eneral Chaney abhout it. I mean, T felt like a renegade,
like @ traitor, or something, and I went in and told him, 1 =aid,

ngeneral, 1 had no idea of this thing." I'm convinced to the
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day that he died that General Chaney thought this was all an
engineered sort of thing that was finally going toc move Lo get
him out; he didn't belong there and they were all gver, looking
this thing over, and going to get him ocukt. And while he gnﬂ

I were very compatible here, we had lunch and we met; and =so cn
here, and I always—--—my admiration and my affection for him--and I
8till think that those guys just came owver there with "ta hell
with what's going on over here--Washington--they don't know
what's going on and we'll run this thing from here." It was =3

very uncomfortable pericd and--

BURG: Your reccllection too, evidently, General Bolte, is that
they did not come to you, sort of opposite number to opposite
number, and sit down with yvou as individuals and say, "Now what

is going on here?" "What iz the sitwvation here?”

BOLTE: Ng they didn't, they just came gver and--

BURG: They brought the word.

BOLTE: --they brought the word, and they were over on their own

and they were just going to ride reoughshoed aver this group that
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was over there and that's, of eourse, what happened. And it

was @ very uncomfortable, very unpleasant thing, and I remember
ceneral Arnold, who was then chief of the air corps and the
number ome in 21l this busipess, he came over in this group

and he went down and talked to [Air Chief Marshal Sir Charles

F. A.] Peortal, Lhe chief of the air staff, and aothers. And

whom did he take with him? He took [Gen. Harcld M.] McoClelland,
who was the G-3 of this 1ittle group of chaney's, who was an air
afficer; he took Al Lyon, the air officer, and ene other, and
went down and talked to the British on things. &And T know
nothing about that, but when General Chaney called me into the
gffice, and he was just unloading, he said, mpnrpnold went down
there and he'--he and arnold in the office together——and he said,
"I told him ‘You wenb down there and made commitiments on the
location of air sfuadrons, pnd =0 on, hecause you're meddling into
things that don't belong to you: '" I mean, they were really
fierce. Here's the chief of the air corps and the commanding
general, or he thought he was, and arnold said, "oh, those Were
just recemmendations, " and so on. But that isn't what the

minutes showed down in the air officer——chief of Portal's
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nffice said the Americans, so and 5o, have agreed, seea? This

is what he did, he went down. Well, I think Arncld--when they
all came back here, of course, it was ultimately Lhat I went in
one morning and took my papers to General Chaney there, as you 4o,
and he set back and =aid, "Well, wyou know, I'm being relieved."
Wwell, you could hit me between the eyes like that, yvou know,; IL--
and so he shewsd me a cable that he had from General Marshall which
said that "we have decided over here that we need somebody over
in London who ig more au courant with the plans that we have in
Wazhirngton here, and so I have decided Lo send General Eisenhower
over and you can leave whenever yow wish." In other words,

there wag no turnover or anything like that. fThis is just--~

this is hearthresking you know.

BURG: No transition periecd whatsoever?

BOLTE: And I =said, "Well, General, I will go with you wherever
or whatever you want on the thing." And he said, "No, I'll just
go." So he went te pack up and I said, "General, you can't go
without going in and seeing the British chiefs of staff." I

mean, after all he was the senior American in the whole thing.
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"Well," he said, "1'll go down and say good-bhye to Portal.™
And he went down to say good-bye to Air Chiaf Marshall Fortzl
there, and then I went out with him, out to the airport there.
He packed his trunk, and his bag, and his suitcase and went
back and got in an airplane cut there, It happened that

King Peter of Yugoslavia was also going on the same plane, so
there was much more foof-a-rah abeut that young fellow going.
But General Chaney just slipped ocut apnd went back home and

came back here,

BURGZ: Portal was the only man on the British side that he saw.

BOLYE: That he went to say goocd-bye to. And this to my mind
was just absolutely a heartbreaking thing. And he came back
and the rest of it I learned akout later, of course, that he
was reassigned to the to the lst Air Force in Long Island,
Mineola Field there, lLatuardia Field, which was under [Lt.]
General [Hugh A.] Drum of the First Army, which is where he was
when he was selected to go over te London., So he was back in
the same place. And then, from this letter that I told you

that he wrote to General Dahlguist-=that I hed read--he tald
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about geoing in to see Genaral Marshall, who wouldn't see him,
was too busy to see him, or something. And he finally saw

Mr. Fatterson, who said, "Well, T can't interfere in matters

of general officers,"

and so on. Hap Arnold, I understood,

had wvisited two alr fields up in the area that General Chanay
came back to, and in one of tham he asked two youngsters there,
"Wwhen did you last see vour commanding general?"” Well, it

just happensd that they had jusk reported, so they said, Well,
they hadn't seen him. And then he went to anothar place and said,
"when did you last have a flying job?", or something, and they
didn't have any and they just had come there. So he started

in trying to bust Genaral Chaney, and apparently it didn't
succead because Chaney wound up geoing from there to Shappard Air
Force Base, and then out to Lowry Field, and then eut to Okinawa
and he commanded a base in Okinawa at the end of the war, when
the war was ended. So it was a very--to my mind--8 very tragic
treatment of him. Now, maybe Geaneral Chaney was, I won't say
narrow=-minded, but maybe he was Xeyed to this first mission of

Y it = )

envisaging as our--
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[Interruption]

BOLTE:==little bits and things that are factwual, as far as you
can remember dates and places, bub are, neverthe lese,; your

recollections of the way things were going about, and so on.

BURG: &and very definitely your strong impression is that Chaney
was sent over, originally, and briefed that our role in England,

should we go into the war, was going te be in heavy bombardment?

BOLTE: HBeawvy bombardment from the British Isles.

BURG: And nobody ever changed that ppinion? No one ever gave

a new directive.

BOLTE: Ko, nobody ever changed it with him at all, because
there was no other idea of this great development in Washington
of the cross-Channel thing. And then Horth Africa didn't come
in until after Chaney had left, and so on. 5o Lhat was--he

was in this one, as I say, the first of the three periods of
american-British participation in the war. The first was this

heavy bombardment, if we got in the war. WwWe'd go do something
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gomewhere else, thet's all. The second was the British had

to get down in the Middle East everything they could do; we
will take pcver the defenze--and we didn't have anything to

take aver with, God knows=-=but there ﬁgﬂ_a perigd that we

were guppesed to—-if Hitler tried Lo land, besides coming
across the Channel and coming in there arcund Dungeness and

so on, it was an idea that he'd alse go over into Eire, you
see. That was to get in kehind, cr his forces would, and the
British northern forces, taken over by wus then, were toe rush
dawn to the scuth copast of Eire and that iz what we were supposed
to do. The British Northern Ireland Command was-—-if he went up
there--was to rush down to the south, and that's the second

period of the American participation in the British Isles.

BURG: Now that second phase came after we had actually entered

the war in December, '417

BOLTE: Yes, yes.

BURG: And did you get & directive or set of instructions on

that?

BOLTE ¢ No, no! Nothing! Now bear in mind that Washingten

now wis looking te the Pacifie, locking the other way. And
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what we got was very meager and chacotic: I mean, we couldn't
get answers! For instance, you know GHO was set up at
Mchair's headguarters in two sets, When it was originally
get up, General Marshall told me himself, persconally, when

he tock me out of the temporary job in the air corpe office,
he said, "I'm setting up general headguarters but initially
enly in its planning, its troops in this country. But I have
in mind an operations division and I have you in mind for it."
This he told me, personally, in his office, "But," he sald, "I

den't want you teo say anything about it."™

BURG: When did he tell you that?

BOLTE: In his office summer of '41l, yes,
BURG: BRefore you went over to England?

BOLTE: Before I went over to England. And I went down to the
War College, where McMNair had come in te set up this headgoarters,
and I met McHalr, whom I had never known, and Wayne Clark, who
now was his right hand man, later chief of staff, but at kthat

time sort of chief of training., Because McNair was literally
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supposed to be chisf of staff to GHQ, which was commanded by
General Marshall, the chief of staff--that is this potential
GHO. So Clark was really G-3 to MeMNair, who was chief of

staff to ﬁéneral Marshall, the commander of the general

headquarters. And MoWMair-—-we shook hands and Clark

introduced me to him--and McWair said, "You're coming to me,

are you?" Well, of course Marshall said, "I den't wank you to
say anything abont that." And I =said, "Well, that's that I
understand, " or something, well that's the last T heard of it,
anyway. &And I went to Corpz down in Florida, and then finally
from Florida, I went over to London on this group, In the mean-
time, the GH} was =et up here and in two parts, and Clark was

in the training end of it for training troops in the continental
United States and an operations division was set yp with

[Erig. Gen.] Harry [J.] Melony as the head of the operabtions
divigion. Now McHair was deaf and he d4idn't hear well, and

he didn't see General Marshall as you would expect. And not
only that, but he was physically away from General Marshall.

So Clark would go up more and ser General Marshall, or hear

bim whenever he wanted him, and Malony tried to o set up this
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operaticng thing which was going to handle these overseas theaters,
including Northern Ireland which wés now being setbt up, and it
didn't work, that's all. Because--well, partly, jealousy

between Malony and Clark and the op raticons overseas and the
training in thiz ecountry, and partly because McKair couldn't--
Marshall couldn't deal with him, and finally the OFPD was moved

up inte the department, of course, and that's where the oversoas
operations were run then. BAnd no longer under McNair, and

McNairx became training completely. But Harry Maloney wrote '

me a letter; which I have zomewhere on a piece of paper there,

when he was being dissclved gut of the operations control there

in McNair's headguarters, and he said--I've forgotten--"Blasted
from without and sabotaged from within. This is the day of the
freewheeler and the ball of fire.," And this was his swan song,

and he said, "I just want you to know about this." Aand he wrote me
in London about it, that he was being thrown out on his ear sc far
as the overseas planning and the operations were concerned. In
other words, it just went by the board and operations wenbt up

and then Harry went in to command a training division. He is

dead now; you can't find out much from him. Bat I have that



Gen. Charles Bolte, B-14-74, Interview $2 Fage 110

scribbled piece of paper there, which was a lament over thé
thing of the disappearance of the operations, overseas operations,
functions of the McNair headguarters at the War College building
Gown at Port MeNair., I understand how it came about but--
Mchair, I don't think, was wvery much concerned with the overseas
operation thing. He was keyed to the training in this country
and that's what it became, of course, his prineipal jeb. But
Harry certainly--it certainly was a lament. I can remember we
had some correspondence because shortly after we got over te
London--and Lhen we were golng to get inte the war--and here

wag the navy having bases hefore we got inke the war but their
money, through civilian firms, was building a base in Northern
Ireland. Two bases, one at Londonderry where the bay is, and
alsg on Leoch Erne, the lake there; for the air forces for the
patrol. And also bwo bases over at Glasgow in the Clyde.

Well, theose were built by American contracters, of course, under
7.5, Navy contract, you see, if, as, and when we got into the

war. And I went over there with this civilian troubles thing,

you see, bto go and reconnoiter the se two hases, and up in the

Clyde somewhat, and I remember being--this can ge in here, I
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think, all right--but on toch Erne, I said, "well, I got to gek
up and look over the thing from the 4ir. T can't tell about
where we're geing to pat troops to defend this thing with anki-

aircraft, and =0 on." So we got into @ pEY. American £lying

noat there——this iz June of 1941-—with a RAF cIrew and a U.5.
Navy pilet., in uniform, Flying this flying boat down Loch Erne
there, Lo ga over and take off, and stuff, and he said, "You've
got to stay within visual distance. pecause we can't hava any
radin contact wnen you want to go gver and look at this thing."
5o here we went down there. I remember the nti-aircraft fellow
colonel Heinie Hinman was with me too on this thing. And

this pilot rockind, both of them, rocking this thing to get it
off the lake becauss it was loaded with I don't know how many
thousands tons of bombs and gaseline. and the navy pilot turned
ta me and he gaid, "This 5 1like old Liza at khat danca cthaere,
where she fell down and was gitting down thera on the floor and
her partner gaid, 'Y¥You hurt voursalf, Liza?' And she said, 'Ho,
T'm just trying te geb oy apcker unstuck.'” [ Laughter] And

there wWers wars trying to gst sff this field. Well we did.

BURG: pEL that laka.
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BOLTE: Yeah, off this lake, and we did, you know, and landed
and I think we sprang a leak when we landed because it was
terrific. I never got--well, anyway that's the part of this

story of this guestion of--then we got in the war but prior

tg that, I was trying to write here on this gquestion of who was
responsible for what. Here I was Chaney's man in Washingtonj
also, T guess then at the time, I was planning officer, because
he hadn't got in yet, and here--well, take the Clyde. Here

was @ navy base and navy perscnnel were going to be there. The
bage was ander a navy commander, of course; he was supposed to
command this. He was the one that said when you can have beer,
and when you're going to turn the lights ofi, and what the
traffic is going to be in there. But there's anti-aircraft in
there, U.5. Army anti-aircraft; they have to conform to this
navy fellow here—this commandsr, or whatever he ig, captain

of the U.S. Navy--as to whether they can wear uniforms or go

in the streets or what they have to do. But if they fire, Ethey
fire under the Air Defensee of the British Isles, which is

the British anti-aircraft fellow there, B&nd so they get their

arders for one thing from the U. §. Havy fellow for certain
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things, and from the British anti-aireraft officer from the

Air Tefenses of Great Britain; when after all, they all are
under General Chaney in London here if it comes to be whether
they go home or not, or whether they stay there, and =o on, So
I tried to write this thing out as to operational centrol and

administrative command and so on.
BURG: What & mess,

BOLTE: And I got a letter back that was reputed to be From

e wair; I don't know whether Malony wrote it or net, and the
answer was, "I don't understand anything except cnmma;d." Well,
my efforts all went to naught. well of course, if we'd gotten
inte this now, we know what it is, we have gperational contrel.

I mean, mixed commands, not only of our own, but mixed of other
nations, and we've worked out the system where you as a commaEnder
of a Nation don't have the right to court martial a guy or do
certain things Eo him there, it's only his own people have that.
And you don't pay him, somebody else does, but we've worked it

cout pretty well., But we didn't have it then.
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BURG: And whoever responded to that was so out of touch with

what you were doing.

BOLTE: Out of touch, yeah. He just wrote to me and said,
don't understand anything but command." Well, now to show the

other side of the thing, when General Eisenhower came over, shortly
after he came over, he told me he wanted me to write an order to

put Admiral--what was his name? The navy fellow that was in command
of the-—-the Admiral, anyway—-"1 want him =zt up as a corps commander,
equivalant to"--Clark was going to be corps commander of the 2nd
Corps, and "Scrappy" [Maj. Gen. Russell P.] Hartle was over in
Northern Ireland, and Dick Bonesteel's Ffather was up in Iceland.
those three--7 and I want the navy Fellow [set up as]? copposite
number. And me, stupid old guy, who had been an ims tructor

in joint cperations at the Army War College, and indoctrinated

with this idea that you can't put army and navy forces together,

vou see-—they have the doctrine of paramount interest, and all

that sort of thing——I didn't know at the time that General King

had told Ike when he went over there--and it's in his book, I

think, or in his memoirs, or somewhere—-when he went over there--



Gen. Charles Bolte, B-14-74, #2 : Page 115
BURG: You mean Admiral Hing?

BOLTE: Yeah, Admiral King told him, and it's in writing there,
that "when you go over there the navy is under your command
completely, and I don't want anything about the doctrine of

paramount interest," or this, that, and the other thing, which
I would like to have known when Tke came over, bzcause I was
chsolete in my views m fhelthing. and I protestad about this
te him and he said, "I don't give a goddamn, that's the way I
want it1" wWell, I =aid, "©.K. that's the way you're going to
have it." But you can see, I mention this as one of the little
things where with Ike, having heard the sergesant that =aid,

"Well, Captain Jones didn't do it that way.," you see, I was

in that posgition here, and I found myself on little things out
of balance completely. I mean, if I had thought encugh about
it, I would have seen they were trivial, and so on. That he.

after all, was going to do this thing that he had besen [sent?]
over there [to do?] but I began to--little things--he hadn't

been over there more than, well, twenty-four hoursa, when he

told me, he said, "You're going to go back and Bedell Smith
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is coming over here. You're going back to command,”

BURG: He Lold you that only twenty-four hours after his

arrival on the second trip, when he came over to take over?

BOLTE: The day after he got--veah, when he came over bo
take aver. He told me, he szaid, "You're going to do home."
And, incidentally, he--in his papers--he gave me, right then,
when he wrote General Marshall he gave me the most fulsome
statement. That's printed in, vou know., the Hopkinas books,

in which he--

BURG: Y¥es, The War Papers.

BOLTE: --says thatthis guy, I want to put in a geod word for
him, and he's going places, and he'll do anything and you can
depend on him, and so on. He gave me a very, very——buat from
then en, we began to have all these little t;ivial things. They
wouldn't amount to anything. But, he went to Claridge's, of

course; that's where everybody that came over went to Claridge's.

BURG: To stay?
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BOLTE: And so the next day he said to me, "Can yvou move intec
Caridge's?" I was living in the Dorchester with all the rest
of the staff, G6-1,2,3,4, and we had made a dicker with the

Dorchester,; which was very good accomodations and we got a

good cost-—what Claridge's did anyway. Claridge's was a blue
stocking thing, and I said, "Well, I can if you want to," byt
I said, "You eught to move into the Dorchester because, ® T

satd, "Claridge's is & pile of sugar! A bomb and it'll

dissgolve!"” And I said, "The Dorchester is steel and concrete,
and =a on." Well, he didn't like it, but he moved to the
Dorchester. He lived there, you see, until he zet up his
headquarters, or his place outside. 2And then one morning he
came in after about two or three days there and he said, "I

got the shock of my life last night." [he 7] said, "I walked in the
door of the Dorchester and there was Bob Littlejohn in civilian
clothes." Bob Littlejohn waz the guartermaster member of the
thing, guite high up. &nd I said. "Well, General,"” I =aid,
"we've heen wearing civilian eclothes off duty here, off hours.”
And T said, "Those of us that eame over a year and a guarter

age,." I gsaid, "had one vniform that we couldn't wear.™ I mean,

————
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wa came over in secret in 1941, before we got in the war. We

had a uniform but we couldn't put it on until Pearl Harbor.

And I said, "That's all we had." &nd I said, "I bought two

more civilian suits." I was wearing civilian eclethes. "I've

aot one uniform and I put that on when I have to wear & uniform."
"Well," he =said, "I don't like it: I'm not going to issne the
orders, but I don't want to see any more of it." Well this is a
guandary, hecause there were eighteen of us then, or socmething,
that didn't have but the one uniform, that's all. And we

hadn't gone and had any more made. Well, this is another

thing. Then, of course, he said, "I don't like vour place here.
I don't like it. You've all living at the hotel here, and

you're all working in this apartment building here." This

thing that we had taken ovar there in Grosvenor Sgquare, which
the Navy had first occupied. The Embassy had gotten it for us
and so that's where wa were set up. He said, “"You're all

living in hotels, and the office and the headquarters here and I
don't like it. It's not [the rent or anything?]. I want to gqo
outside of Londomn." I said, "You ecan't do it." He was only

a major-general then but nothing--no troops, you see. This was
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in June, we'll say, of 1942, and the 34th Division coming in
and the lst Division in Northern Ireland, maybe forty

thousand personnel, and he was only a major-general. I said,

"You can't go out in the country, hecause you can't drive
more than fifteen miles an hour in a blackout." And I said,
"You go #iFty miles away from Londen and the ministries will--
vou're going teo punt, that's all." Well he didn't like it, but
he stayed there! This is the point I'm making that I was telling
him things that in my period over there--the peried that I was
warking with--knew, what you might =say, the facts of life at that
time and he didn't like it. He was looking forward te this big
plan that we're going to huild up a force here of a million

and a half and we're going to go across the Channel, and all that
sort of thing, and "you guys don't--you don't know--you're not

in the picture, that's all there is to it."

BURG: Still though, it sounds like he wasn't, at least in the
incidents that you'wve mentioned, totally unressonable. He did

go to the Dorchester, he stayed in London.
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BOLTE: He came bto the Dorchester, he stayed at Grosvenor

Equare, I remember because T went out with him to make a

reconnalesance of where he'd like te go. He said He'd like to
get out of here and one of the places we went to was Hounslow
Brrracks, which I think was built in 1870, or samething like that,
and had fireplaces, you know. But it was the grimmest place!
[Laughter] &And it wasn't even occupied. I think that's one
place they showed us. And they had cffered us--or no, we

had heard ahout--the Ravenswood Country Club, and I found out

that we couldn't have it as an alternate CF becanse it was the
alternate CF for the British ground forces; defense forces. 5o
the upshot of it was that when we were logking for a headguarters,
I finally convinced him that he had to go down and ¢all on--what
the hell is the name of the British ground forces then? 0h,

Home Parces they called it. And incidentally this-—-TI can't
remember the names--anyway, he had been in the conference

af the Home Forces when Ike was over on his wvisit, vou see,

and he'd sat in the committee meeting and this fellow had said
afterwards, applicable of Ike, "This man has dangerpus ideag."

And Ike saw. the minutes later on. [Laughter]
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BURG: What did that British officer fasl were some of the

more dangerous ideas that Eisenhower had, deo you remembear?

ROLTE: Wall, I suppose [ke--then, he was Operations in the
Pantagon and he was talking about crossing the Channel, and
all this kind of thing, you know. ¥You know, big things from
Washington, lpoking at the thing over there. And I can't

remembar his name now, the commanding general of the Home

Forces there. [General Bernard Paget, Commander of Home Forces)

BURG: I think we can pick him up, becauvse I beliesve I know

who you rtefer to.

BOLTE: Yeah. So I told Ike, "We've got to go down and call on

him. So we did and while we were thera, he said, the Britisher
gaid. "I understand you're looking for a headgquarters outside

of London. Have you locked at the Ravenswood Country Club?"
Which wag going to be his alternate headquarters, so he finally
came——see, as long as you went to see him then he was perfectly

willing to make the-<but we had been turned down by his staff

people all arcund this thing. So the point is, if you ware
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over there you had to go and make a gesture. It's like when
we try bto set up the officers’ club in South Audley Streat therae.
We hadn't baen there very long, you see, bafore we were beginning
to have troops come in, and so on, and then they had to have a
place for the officers, and also a place for the soldiers, s=o
wa finally arranged to take over this bombed-out club. I've

forgotten what club it was but we wers going to take it over

and we wanted bto set up 2 bar, and so on there. Well, wa £ound
we couldn't get the liguor. And we couldn't get the liguor until
we went to the head of the British/Scotch—-ligquor industry there
in the British Isles, and you couldn't do it unless a general
went down to call on him. So I went down to call on this guy

and have a little drink or something. "Oh," he said, "I under=-
stand you all are trying to get some Scotch for your club up
here.” &and damned if we didn't get it, you ses. But the major
couldn't do anything. I had to go down thare, and we got the
geoteh and set up the elub all right. But this is the way you-—-
hell, we were in another guy's house and another guy's country
and as Americans do, we were very apt to kind of walk in and "get
out of my way! We'll take over here and we're going to run

this +hing.*
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BURG: Never mind the formalities: let's get down to it.

BOLTE: Just like John C.H. Lee, that Christ-like character,
you know? He hadn't come over very long to be the commander of
the services of supply, and one of the first things he did--
this is before Ike came over, and Chaney was still in command
then. Lee was sent over to take over the building up of the
logistics setup for this embryonic theater that was coming on,
and Chaney wasn't interested in the administrative end of the
thing. He told me, he said, "I deon't want to have anything

to do with it." Well, I was in a guandary, because I could [f

[

et

see all the services chiefs, you see, engineers whatevar, xiléiﬁf
going under this fellow here, who was going to command the

services of supply, which is what he finally did. He took

over the whole business, and the top guy was just agoing to be

an operaticnal fellow. Well one of the first things Lee did,

who was living at the Cumberland--I gusss that's where he

went in--was to have a dinmer For the British tops that he was
going to have. And we went, and I want to tell you, with tha

filet mignon, and the oranges, and the apples, and the things—-
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these guys hadn't seen anything like this, yvou know, and

this bastard came in there and just spread this stuff, because

he had access to the ships and the things that were coming in.

Talk about bad taste! I just--we just--we had bBeen there

for a year and a half and we knew that if you went in and bought

34 scotech at the bar, you got a little bit of scotch, about like
that, and that's about it, and vou didn't EEE for any more,

because it wasn't cricket. I mean that's all there was. Maybe

you had money, but the American came in and said, "I got a lot of
money, I'll pay for the damned thing. What do vaou say it ig?
seventy cents? I'll give you a dollar and a half for it." Well,
we just did tees much of that, and Lee did that., that sort of thing.
And I think he finally--well, I'm just reminiscing on all this
business. But when Ike was going to go to North Africa—-asnd that's
when the big decision was made and he came——-I went in and he

told me, he said, "I'm in the peosition of a man that has gobt to

from the beginning," which was to go into Neorth Africa. 2nd
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that's what he was going to do. And later on, when he was
getting in the planning, he was going £o go and he said he was
going to leave Lee as his deputy in the British Isles when he
went to North Africa. Well, Lee was the commander of the
sarvices forces and, of course, he dug himself in by then, you
k¥new; a very fine administrator and a martinet, you know, all this
kind of stuff. But he never did leave him. TInstead, they

szent and got Andrews who was G-4, I mean G-3, in the Pentagon,
air Force gquy, and he came over te be Tke's deputy in the

British Isles when Tke--who still was going to command the

whole place--went to North Africa. And then Andrews was killed
in an airplans ugp in the mountains in Scotland. I think he had
flown up north to Iceland and wasg killed, and Dhewvers wenbk over,
you see, to £ill in, to fill in as the theater guy staying there,
and Lee wasn't, you see, and I never could figure out why Tke,

who told me, "I'm leaving Lee here as my deputy."

BURG: Lee stayed on though in the British Isles?

BOLTE: ©h, yes, he hecame the commander of the S0S all the way.

and if you read some of the letters after he went to France,
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when he moved his headguarters inte Faris, and some of the
letters that Eisenhower wrote him as commander in chief, arnd
said, "You will stop anybody else coming inte Paris and you

will =end around and sent out every individual that doesn't have
to be in here, and vou will turn in all of your cars above, so

and sc, and your own, and Lurn-—gh, he Just gave Lee hell,

BURG: Becaunse Com £ was living high on the hog .,

BOLTE: Com % was Lee, and he just went in there, you know, and
put his name in the Hotel George Cing: "This is the residence

of Lieutenant-General John C. H. Lee znd you will conduct

yourself accordingly,” and all that kind of crap. Well, he was
that kind of a guy. Well, anyhow, I couldn't figure out--what

I didn't figure out--why Ike didn't leave him, but thers were
little things. Now Pleas Rogers, who was the commander of the
headquarters in Lendon and also in Paris all through the war--
he's a retired brigadier-general lives down here in West Virginias

awful good guy, a friend of long time—-

BURG: The first name was that a nickname?
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BOLTE: FPleasent B. Rogers, he was christened. So it was
P~l-e~a-s, Please B. Rogers. And I saw him the other day and
he's a guy, of course, he was the housekeeper all the way from
before Ike cams over until the end of the war, in London and

then in Paris. Because when he came in, in the =arly days in
London-——and we were beginning to get in some medicos and some
signal people, and s=o on. And they were running around Londen

in their shirt slesves and nobody was responsible, and Dahlguist
said to me, "We've got to have a command, a headquarters."

And Pleas Rogers had just come inte report as a colenel from
Front Royal, an old infantryman but he had gquartermaster insignia,
he had been a remount commander down at Front Royal. And I

said, "Pleas, you're the London base commander." and he =aid,
"Can I take these off and put on infantry?" And I said to
Dahlguist;, "Can I do it?" He szald, "You can de anything.”

said, "Pleas, you're in the infantry again." He became the

headgquartermasters commander then, and from then on to the end
of the war, and he knows mora about the ins and outs of what was
going on the inside then anyone. Well, anyway, after the war, I

said, "Pleas, T never figured out why ITke didn't leave John C. H,
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Lee in command." Well he said, "I don't knew anything else,”
But I szaid, "I can tell you one thing." You see, shortly after
Ike got over there he told me, he said, "I want you living at
the Dorchester. I want you to put me on so the finance officer
will pay my bills. Not my laundry or my personal things,
because my aids will take care of that, ﬁ;t I have to entertain
the British and I have to have dinners and banguets and the
finance officer takes care of this." I said, "O0.K.;:" so I

got that fixed up, So then I went and went through the war and
after Lthe war, I said to Pleas and Pleas said, "well, I don't
know but, " he =aid, "You know, sometime later Lee sent for me
arnd said, 'T want you to put me up on the same basis as General
Eigenhower,'" And the finance officer ok'd these things and

Pleas says, "The first hill, T think, was for two thousand

pounds! I don't know what--for all these dinners, and so on."

BURG: Abput ten thousand deollars!

BOLTE: ©Oh, terrific, you see. [Laughter] aAnd Pleas says,
"I tock it in and dropped it on Bedell Smith's desk." And

Bedell loocked at it and said, "what's that?" And he said,
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“I told him, " And Bedel] Zaid, "wou go tell that son-of-az-
biteh to ray his own Lillg o [Laughter] Fleas gaid, T
didn't gquite Eell him in those words, but," he said, "I tpok
it back." Ang T think Lee had money. T tHink he--1 don't

know if he hag money-<pbiat, anyway, that's the story. Ang 1

I mean, he was just--ang he had been that way under Chaney. Re
came over, dpparently, with ecarte blanche fram Summervell gver
here, ang mayhe from Marshall, tg 90 over and set up the
logistie setyp, ignoring Charey., I mean this is what we felt,
You Know. The guy—~vou Fut him in cemmand over there! why
don't yvog give him the means? and 22 on. And this fellow Lee
came over thereand Proceeded to just 90 and do things, which

he did, andg did all during the war, and he gid a wonderful jobk.
But for me, chierf of staff to Chaney, and then ta Eis&nhawer.

ta have this fellow free wheeling arsyng there, 1 conldn't
understand it, gg 7 finally went out, that's alj, becanse 1
wasn't on that wave length. Byt that's the way Lee did. He
came to me--no, T guess he went to the Eritishw—shmrtly after he
9ot over there--I found the story——now Joing over to command the

The s
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505, he went to New York to see [Lt.] General [James z.]
Harbord, who had been Pershing's S05 commander, and General
Harbord had told him that the greatest physical instrument

that he had was his train. General Harbord had a train in
France in which he had his headguarters, and his car could move
up on it, and he could go anywhere he wanted to on the Prench
railroads, and se¢ on. So Lee went Lo the British and said,

"I want a train." Well, the Kirng didn't have a train. Prime
Minigter had a8 train but the King didn't have a train; he had

a car that attached onte the regular train, but--

[Interruption]

BOLTE: Well this has to do with the train that General Lee
wanted immediately so that he could travel around the British
Isles. And the King didn't have a train. The Prime minister
had one. But finally he got it, and I remember the British

chief of administration, who I think is their adjutant generzl,

whe asked me in rather--not caustic, but what do yeu want to say?

—-"What does General Lee think akeut his trzin?", or something,

because he had made a lot of trouble for him. Bub later on
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General Eisenhower told me, personally, "I want that train
labeled a= the Theate; Commander's Train." He said, "General

Lee can use it, without reference to this headguarters, as he
needs to, but it's to he known as the Theater Commander's

Train." That was General Eisenhower's orders to me on the

thing. So with great glee, I issued an order; made a record,

that that train, which had been gotten from the British, was the
Theater Commander's Train. But - General Lee, I'd say was a ¢
dynamic--a very capable engineer officer. He had run this

second training division, and so on, and had been given instruetions,
I'm sure, by General Summervell over here: "You go on over there
and get this thing organized." And it all ignored General Chaney
on the thing, who was not interested himself, anyway, in the setup
aof administration. As I say, he was interested in the heawvy
bombardment; where zre the airfields going to he, what airplanes

are they going to use, and all the rezt of this thing,

BURG: TIn conclusion on this session, it's your opinion, I would
think, judging from what you've told me about General Chaney,
that Chaney could have risen to the geccasion had he bheen given the

necessary instructicns. That is, had Washington made it clear to
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him what that third phase was.

BOLTE: 1 was told by Virgil Peterson, who was the inspector
general of the army, and who was required to make Lhe inspecticn
of Geperal Chaney in his command of the lst air Faree when he
came hack from London. He was ordered to make the inspection,
where these things came out, with the allegations that were

made that he hadn't been training his people or getting on ko
his people. WVirgil Peterson told me that Chaney was in mind as a
replacement for General Marshall, you can't believe it, byt
that's how high he--Virgil Petersen, the Inspector General--and
they were all classmates; he and him were classmates-—how high
Generzl Chaney was considered in his mind, anyway, at the start
of the war when he was selected to go over to England as the
special cbserver., My own personal opinion is that the air force
was more interested in getting Chaney away from the center of
air force or air corps development under Arnold, just the same
as they did with [Major] General [George Howard] Brett of the
air corps that they sent to Austrzlia and then over to Egypt,

They had a way of getting——clearing the slate for themzelves
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under the tight contrel. HNow maybe I'm disloval to [Gen. Carl]
Spaatz and [Gen. Ira Clarence] Eaker and Arnold and some of the
others, and I'm not an air man my=self, but I'm pro—Chaney,

I guess. But I think that he wes so highly regarded ocutside

of the air corps at the beginning, ‘and yet in the air corps itself

they wanted to get him away.

BURG: In effect, a cligque, &an air corps cligue, wanted to

move him out of there.

BOLTE: That's right. Now I'm just talking about internal
politics that I probably don't know anything about. But these

were impressions that I had.

BORG: May I ask you, when did Virgil Peterson tell vyoua this,
about Chaney being possibly a replacement, or being consider ed

a replacement?

BOLTE: After Chaney came back and Peterson had te make this
inspection of the lst Air Force when the complaints about Chaney--
and Peterson asking mé guestions about it, and so on, and said,

"You know how he was regarded at the beginning of the war," and
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so on, "as & replacement for General Msrshall." That is high

enough up for a top position of some kind.

BURG: So you were back in the states yourself at that time,

late ‘4272

BOLTE: Late '42. I left there in July, I guess, of '42. I
was only with General Eisenhower a matter of weeks, I don't
know, six or eight weeks, something like that. And although he
had bold me I was coming back right away, but he =aid Redell
Smith can't come over right away because he's sick, and also

he was trying to--Smith was supposed to orient Admiral [William
Paniel] Leahy, who was now going to he chief of staff to
President Roosevelt, And Bedell Smith had to give him an
orientation, and s¢ Ike said, "He can't come over, so you stay
on for awhile." And I stayed on for awhile until it just
appeared to him that we were just not on the same wave length,
I guess, that's all. So cone day he finally said, "well, Fralll
bhetter go along, too." And so I went, that's all there was Eo
it. But he was very nice to me after the war; as I say, he

nominated me for four stars when he was president, so I think
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I got every-—. But I just try to tell the story as I saw
it at the time and from the experience that I had there. And
I go back to what Genaral Marshall said, "Study the Ffirst six
months of the next [Last?] war," because this was one of
the most chaotie periods, and the wonder is that we ever

got on the tracks and got into it in time to go when we did.

BURG: All right, this closes an interview session, second
interview session, with General Charles Bolte being conducted
in the Army-Navy Club in Washington, D.C., on August 14, 1974,
Fresent for tha interview General Bolte and Dr. Burg of the

Eisenhower Library staff. Thank vou very much, general,
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ne . BURG: Well, it seems ko be running again, so Whatever
that was—-some momentary foul-up, I'1ll kind of keep an eye

on it, so don't be disturbed if I lean forward from time to

time.
GFN. BOLTE: Not a bit. You want to =it here?

LE. HURG: No, no. This is fine, When you and I were talking
jast--in fackt, we were talking at lunch on my last trip to
Washington—-you had told me a little story about going with
ceneral Eisenhower to visit—-would it have been Rancy Astor,

Lady Astor? And you told me Lhat the ceneral knew that she

loved to get gifts.

GEM, BOLTE: HNo-—now this was not General Eiscenhower. Thisg

was General Chaney.

DR. BURG: ©Oh, it was with Chaney.
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BOLTE: Chaney, and he told me, "We're going to Cliveden

and wizit Lady Astor, and she does like to have somebody bring
something.” BSo he and I went down there and surely enough she
met us at the door and said, "What have you brought me?2" And

he had a box with a cake in it of some kind-—I've forgotien

what the cake was-~—-and we went on in and met the other people.

T think [Maj. Gen. Joseph] Joe MoNarney was there also. And
George Bernard Shaw, and some ethers that I didn't know. And

[ think there was a kind of a tea, but I don't remember anything
of any substance, And of course there was nothing to drink at

all becausz she was an @baocluts tesetotaler,

BURG: I sas,

BOLTE: But later on in the aFfternoon—-I1 think aleone--she book
me in a sort of a stroll through a little cemetary there at
cliveden and showed me that this was where those that ware
buried from the First War that had died there in the hospital.
Aand [ saw a 4th Division monument to a 4th Division man. And

I eaid, "That was my outfit. I was in that 4th Division."
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arid she said, "You weren't in the Figst War.' I said, "I
certainly wos., I was a captain." 5She said, "Well, you're
very well preserved.” I said, "Well, the same Lo yﬂu!"
"Well," she said, "if I had seen Waldori's father's will before
wa buried him, 1'd had him stuffed and put in the TLibrary."

[Laughter] And that's my recollection of my visit to

Clivepden an the thing.

BURC: She--General Eiscenhower never met her, to your knowledge.

EOLTE: No. No. Now later, after General Eisenhower came
aver, Lhere was a date to he kept at one of the hotels--I've
forgotten—--for tea, and I went instead of Ike to tea and just
sat with her and had tea. I was his substitubte, apparenktly.
He very definitely either had planned ahead of time, or he
developed the plan, that he was not going to ﬂiueft himself
from the job that he had to do there by what you might call
sarial pocasiens or things like—-maybe this was unimportant

L him., T don't know.

BURG: I was going to ask you if he had differed from General

Chaney in that respect.
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BOLTE: O0Oh, definitely. General Chaney, I think, had a

feeling of okligation, of social cbligatien, of decing things.
He was not a society bud of any kind. But one of the first
things that happened after General Eisenhower came over, within
a matter of days, was the dedication of the American forces

Red Cross Club, where theres was going to be a dedication and

28 ceremony there and so on, a2nd I guess I informed him--I

don't know--and he didn't want to go but he went, And it was

a real-—-gort of the dedication of the club, and guite a8 crowd
there and all this sort of thing, and he had bto make a8 speech.

But he was literally red-faced sbhoubt it and-—-

BURS: ODh, he was?

BOLTE: —-I think he repressed his feelirngs, Tut I think he was
angry 25 could-be thalt he had Leen literally sucked in to a
thing that was insignificant compared with the thing that he

kad in his mind when he came over Lhere that had to bhe done!l

BURG: Yes. Was this fairly soon after he had come over?
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BOLTE: Very shortly. SBeen a mabtter of daysg--

BURG: Yes. T se2e.

EOLTE: --and iL was almost planned ahead of time, I guess.

And T accepted it as his chief of staff as a sort of a thing
Lhet—-—-this 18 the dedication of a club for American saoldiers
here, the Red Cross, and it was a routine kind of a8 thing. And

1 was amazéd ak his ire abt having bo 9o down Lo Lhis show that
he thought was--1 think--thought was a waste of Lime. Berause
1'm sure, aflerwards, that he came over imbued with the mission
that had to he don=, and to have these other things that diverted
hisg effort or strength or anything else were anathems to him.

I think he just--

BURG: Well, General Bolte, did he thereafter inmsktruct you not

to accept invitations of that kind?

BOLTE: He teld me that he would only have military functions.
That iz, when he had to have the chiefs of staff or go to the

chiefs of staff thing: he wanted no other diversions on the--
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and here we, who had been there Lo course for a year or more,
were sort of worked into the British living, gociagl mart of

a zystem. Whereas the people from Washington came over, I
think with the true American spirit; we'wve got one thing we're
going to do and we musn't he diverted from it. And I think
those of us who had been there probably, in the minds of the
newcomers, were coriticized for having gotten inte the daldrums

af daily life, you might say, in Tondon.

BURG: MNow, General, 2id that create embarrassment for you?
It pocurs Lo me Bhat it ecould. You would naturally by then

have friends among the British civilians, for example-=-

EOLATE: That is true and 1 felt that--well, I think there's

a reference in, oh, the aide's book there, My Three Years With

Eisenhower--the Navy--

BURG: Yes, Commander Bubcher. Caplain Butcher.

BOLTE: PButcher--who I think was a referance bhere ta the fact

thst on Sunday, or something like that, that the chief of
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ataff wasn't there or something. Well, the headguarters was
there and it operated all right. But we had accustomed our-

selves ta the British way of living.  And yet, I think the
pepple that came over from Washington were justl rarin® to go,
which is probahly a very good thing. Because I remember when
tra Baker came over to start the 8th Bomber Command, that

1ater hecame the B8th Air Force. 1Ira was an old friend of

mine ond we had our usual--he came in my cffice and we--
"How do you do" and all this. And he =at down by me and he
said--pounding the degk--he =aid, "I'll tell you one thing,
Charlie. TI'11 never take an order from a Britisher!" Well

it wasn't very long before he and [Bir Chief Marshal Sir Arthur]
"pomber" Harris, the head of the homber command, WEre just like
ham and eggs; I mean they got along beautifully together. But
in hindsight, and I think even at the time, I got the feeling
that these pecple, newcomers, had come from Washington with
instructions, either definitely or impliedly, "How don't go
aver there and get in the hands of the British and let them

tell you what you're going to do. You go in there and--" He
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felt that they were Americans coming in here just, “We're
going to move in! Get cut of the way. We'll take over this
thing and we'll do it!" Wwhich I think iz a probably B Lypical

american way of going into soemebting.

BURG: Our attitude was "You'wve been running a prebby shabby war

and now we're geing to Lidy things up.” [Laughter]

oL TE: Yes. &nd the British idea was, "You fellas have stood Dby
here and let us hold the sack and now you come in here and move
into our house, and want to push os oul of the way." And it's

a very difficult situation teo overcome. That's why one of the
very fine things that Ike did was to right away say, "When

these soldiers go to a British home, are invited--as they will
he-—ta come in there, I want them to take something from the mess.
rake some butter or some meat or some eggs. or something lika

that, that are all in short supply--"

puURG: Right.

EOLTE: -—-and if I remember rightly, we in the staff probably
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raised a little abjection and said, "Well, how can you do
this? I mean, the soldier can't go and take what he wants."

n

"Well," he said," "that's what I want done. And it was a
very fine-thing because they did go into the British homes
there and they carried along with 'am, maybe it's a chunk
of chaese or mavbe it was a piece of bacon, or something
like that, and it helped. But he saw that, and whoever—-if
he thought it in his own mind—Dbut I remembar very well his

telling mea that, That he wanted that done. And so we went

ghead and carried out what he wanted.

BURG: Right.

BOLTE: And I am not unconscious of the fact that I was in the
position of a guy that had baen there before, and I had my
ideas, and when he teld ma gone day that Rdmiral--begins with
"H", [admiral Henrv Kent Hewitt] the Navy's senior commander;
came over there to be his navy commander. I can't reecall the
names ofF hand--he said, "I want him to be put in the position

of an sgual--as a corps commander." Well, T had been Indoctrinated
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with the old Navy-Army board doctrine that you couldn't
combine Forces in that sense and I raised some little doubt
about it there, but he said, "That's what I wanlt Gone." And I
jssued an order that the Admiral was comparable to corps
commanders. I didn't know at the time, et I found out

later, that admiral Xing had told Ike when he came over there--
and it's in writing and in his book and elsewhere——that as

far as you're concerned, the Navy forces that are put over
there on that thing sre under your command as much as anything
else, And I don't want to hear anything about doctrine of

primary interests, or this or that, or cooperation--1 want

that understogd. I didn't know that he'd told Ike that, you
see, when he came cover., But that, to my mind, was a marvaelous
1ift to give him, to go ever there and be sure that all the Army
and Navy forces, and of course the Air--it was Army Air Corps
then=--were all under his command. A& lot different then Lthe
gitunation in the Pacific with the Mavy forces and the Army

forces out there.

BURG: Preciszely. Everything seemed to be divided.
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EOLTE= Yeah. Butbt wriitten down—I'm not sure whether it's
in hi= book or where it is--hut the instructions for the-=-
he guctes, I think, Admiral King as telling him Lhe Wavy

forees over there are under vour command. Well, this is

unigue!

BURG: Especially coming from Admiral King.

BOLTE: Exactly.

BURG: And it was net expected.

BILTE: Of course, I've got my tongueé in my cheek Decause
Admiral King was also leooking at the Pacific on the other
side. and what little bit of the Kavy that was geoing to kLe
given over here was——well, you might as well give it to

Eisenhower as—-=

BURG: GCiwve him twa rowboats, becsuse we're talking about

massive fleets!

BOLTE: Yes! There's another side te it here. But that &8

3 fact that that's what he gave him, and that must have been
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a vory great relief to Tke to know that. and t£hat's when

he #0ld me, he said, "I want Admiral--="

BURG: Well, we'll find his name.

BOLTE: Yeah. "H"

EORG: Begins with H. [Fewitt]

BOLTE: --"to be put in the pesition as a corps commandex," which
wayne lark was going te be, of course, the II Corps commander, "and
I want him to bhe the Wawy equal and they get esgual treatment, " and
go forth. Which was new to me, becausge I had been an instructor

at the Army War College on joint army and navy operations which

had for years been dictated to by the old antigquated system of
primary interests and dectrine and all the rest of this thing.
meither one would bhe under the other, and cooperation, which ia

a terrible thing in my opinion--cooparation is fine but tha old
army and Mavy doctrine is obsolete. War taught us that--that you'd

better, by gosh, put your troops togesther. It taught us
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that in the Atlantic; I don't say that it did in the Pacific.

[Langhter]

BURG = Let me ask you this, General. Can you tell me, as yvou
loock back on it now, can you glve me some exXamples af how your
job changed when Eisenhower arrived? You'd been chief of staff
to Chaney and now vou are chief of staff for a period of time
to Eisenhower. What differences now stand out in youour mind

gboult vour own job?

BOLTE: Yes. Immediately, you see, there came over with Tke,
[Colonel?] Lowell [M.1 Riley, [Colonel Claude B.] Buddy Ferenbaugh,
Wayne Clark--no Wayne wasn't, yes, I guess he was on that trip--
and some others, and they shortly proceeded to set up in Werfolk
House another headguarters. This was after the decision was

made to go into NWorth Africa, you s=ee. Because when Ike first came
over he was all imbued with the idea that we're geing to cross

the Channel ju=t as fast as we can.

BiRG: Y&5.
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BOLTE: And even ta this day, when you read into Forrest

Faque's account of Gencral Marghall, a2nd alse ints General
FEisenhower's papers, they were convinced in 18242 that we were
going to crpss the Channel. well, in '42, it's aksurd 2 I

mean there wag no more chance than the man in the world! You
couldn't support any air from there, except at just the Pas de
calais, a little bitty place there for a few minutes. A landing
was-~even Mountbatten's raids at Dieppe, and so on, Were a flash

in the pan. And to talk about--as general Marshall was still

talking shout it after the war—-—that we should have figured on
golng across the Chanmel in ‘42 or '43., well we couldn't until
"44. &g this change took place and of course there was a

period of days, weeks, that went by before it finally filtered

down to Ike and others that we're nob going Lo Cross the
rhannel now. We're going to build up this force, but we're
going to go in te Horth Africa first. Aand he said to me, "I'm
in the position of a man who's got to do and carry out an

operation that I didn’'t believe in and that I recommended againstl"

EURG: That iz TORCH.
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BOLTE: That's TORCRH, going into North Afrieca.

BUEG: vYeah, Yeah.

BOLTE: 5o everything had te Le switched. And this headgquarters
was setbt up then in Norfolk Howse and the, if you want to call

‘em, theater staff--me and the others that were around with me,
Dahlguist and the G-4 and so on--began to die on the vine, you
might say. aAnd in the meantime the logistics set-up had developed
under John C.H. Lee, who camé over before Tke while Chaney was
still there, apparently with instructions frem Washingbon to

just take over and buaild up the loegistics set-up there, and

almost ignored Chaney on the thing, and his staff. And Lee

began to proceed to deal with the British and build up a theater
staff there with guartermaster, engineer and all the rest of

‘em, and I felt with the few that had come cver agriginally
there--Lhere was a &-1, 2, 3, 4 and » plarner and an engineer,
and ordnance, =signal, and medical, and so on-—-we, the little
handful, where do we stand on this thing? And I want into to

Ike and I said; "I don't understand this." He szaid, "I want
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you to--I'm tired of having my name =s the only one hers in the
public papers and T want you to see to it that Clark"--who was

then the embrye 11 Corps down ab salishbury~--" and John C. Lee"
—-who as I say, had precesded Eisenhower and was setting uwp his E05
Beadguarters—-"and the Ait Force"--under Baker at the time and then
spaateg came =t this time—-="and have them have sDmeE publicity on

the thing." And I said, 'well, T don't guite understand Clark's
position. He's commanding the II Corps." Aand I said, "He's

got two seniors to him there.” One was [Major General Russell P.]
Scrappy Hartle in Northern Lreland who cormanded the only troops
we had there, which was about 40,000 troops of the lst Armored
Division and the 34th Divisicon. and [Major General Charles H.]
Bonesteel up in Iceland. Well he =sgid, "clark is my senior

ground force advisor.” Wwell T don't know what a senior ground
farce advisor was, but pretby soon 1 began to realize that Clark
was, in efiect, either auperceding me 28 chief aof staff, or as a
deputy to BisenhoweX Was giving me instructions as chief of

gtaff., Among them, he came oub to me ORe day and ha said, i

want you to send this message to [Major General] Terry [de la M.]

allen in New York," who was commanding then the lst Division,
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which was going te come over. BAnd it instructed Terry Allen

to put his bedding rolls and his rolling Xitchens on the upper
decks because they're going te march from their debarkation
point to their camping place, which was going to be Salisbury
Plain. And I said to Wayne Clark, "Has this been eleared with
the British?" Well he =zaid, "You go ahead and send it, that's
all." 8o I gathered he was speaking for Eisenhower, coming

out of IXxe's office to me a=z the chief of staff and giving me
this. 8o I sent the message. And the next thing, he came in
the next day and told me,” I want that ship to be brought in to
Bristol hecause they're going to march teo S3lisbury Plain."

well T =aid, "This has got to be cleared with the British."

And I sent for Griner, the G-4, and Griner said, "I'm not going
toc even clear it with the British." he said, "They're coming
over on the Queen Mary,.® And I said, "The Queen Mary goes in

up at the Clyde, and they’'re not going te bring it down the Irish Sea
and lose a day and a half each way and bring it 500 miles cleser

to the German air over in France--="

BITRG: Yes.
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BOLTE: "--and besides," he said, "It can't come into Bristol
hecause there isn't encugh water!® So I went into Eisenhower's
affice, and fortunately Lee was in there, the logisitics commander,
and I said, "It can't be 4id." And Ike flushed up and so on,
but Lee backed me up. He said, "Ho, you can't bring the lst
Division in£m Bristol down here in the lower part of the Irish
Sea. 1It's going to come in up there in the Clyde where all the
stuff was coming in." So this kind of stuff was going on, you
see, and frankly I didn't know where I stood and who did what,
and it just had to wind up Lhat we had to dissolve the remnants
af this original group that had gone over there and I was the

T
first, I guess, to come heme. &And T no sooner got back to {
washingten than T went into--when I could--to General McNair el
and I said, "You got two people over there'--that's Dahlguist
who was G=1 and Griner who was the G-4--and I said, "They were
brought over-=" and they finally got divisions in the war, later,
and the Air Force fella--of course, the Air Force, Air Corps, was
taking care of itself on the thing. Matejka stayed on, the signal
afficer, because he had set up the commenications and he went

to North Africa, but he eventually left the Theater, I think.
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The doctors siayed on all the way through, I think. Bot

this is the natural take-over of the new people that came in and they
were imbued with the ideas in Washington, what had been on and the
plans that were--the only fanlt was that Washington was not

keeping Chaney and his staff informed of what was going on. Wwe

were in the dark. We just didn't know. ESo--

EURG: One of the major things that happened to you, re lly,
was that you ran headlong and guite naturally into a team which

had been formed in Washington--

ROLTE: Formed in Washington to come over and win this war--—

BlIRG: Yes,

BOLTE: —-that's all.

HURG: Yes. Those of you who were there, without anyone's real

intent, were put of that pattern.

BOLTE: That's right. We just didn't fit inte it, that's all.

BURG: Yez, Yesg,
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BOLTE: And even Kay Summersbhy speaks in her baook, you know,
of that little group of Americans that had been cver here and
“too many liguid luncheg"--that's the phrasze she uses there on

the thing--that we were in the backwater, vou see., HNo--

BURG: TIn Claridges every noon for a twea hour lunch and

martinia.

BOLTE: Yeah, ut the British, the British 4id. They knocked
off at noon, but boy, they worked up until midnight. I mean
their hours were entirely different than ours. They started
late in the worning. They had a2 break at the period in the

middle of the day and then they came back to work and worked
up until midnight. I guess old Churchill piped the tune for

them on it--he kept abzurd hours-=-=

BURG: Yes, definitely. Yesz he did.

BOLTE: --but I rememher George Griner =aying, "Well, it asts
to be five o'clock at the end of the day, I've finished my work,"
And that's all--he was the G-4 of the thing. And of course there

wasn't much to do. I mean you were feeling your way here without
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any great amount of information. BAnd yet, I think, and I
honestly think, that that =mall group that went over there,
called SPOBS, which was tha embryo that developed into tha
heagdquarters of the theater, did enough in that--we'll szay a
year——to gain four to six months at the end of the war, by the
reconnaisgances that were made of the air fields and the depota,
and Morthern Ireland and Iceland, and the steps that were taken
by that little group of associated-—mokody knows what it may
have meant, with the buzz bombs coming on in +he last faw months

af the war thero. A i

Wy

BURG: Yes., BSa your fesling was that there was ground WO Tl

BOLTE: Thers was work--no doubt about it. The fields, the
raconnanissances that were made there, the trips back and forth

to get the troops; first the Marines and then the troops up

intoe Iceland, and then the division to come into Northern Ireland,

and the 8 or 10 Air Corps fialds that dewveloped in Huntingtonshire
Digtrick, and the depots at Loch Erne, I mean, no——Loch Heagh-—-

ovar in Northern Ireland and the Burtonwood over in England. Aall 2

thess things were done ahezad of time. Let us take, for instance,
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the guestion of jurisdiction, which now is presumably snlved

by the status of forces, grievance, or whatever we have around

the world. Here we are contemplating the first American soldiers
to come over and be statiened in the British Isles. Well, the
Britisher said, in effect, to our people, "Well, we have a vigiting
Force Act here in England for those forces that are visiting

here, you might say, in the British Isles." Whereupon my
¢olleague on the staff says, "Do I understand that you're golng to
consider the forces of the United States in the came category as
these refugee governments that you've got here? The Poles,

4nd the Dutch, and the--because it's a far different kind of a

thing." Our contention was that the control of the American
forces so far as legality is concerned, rests in the Constitution
of the United States and the laws of Congress, and not--, Weall,
yes, but to a Britisher in his club down here to have anything
ather Lhan His Majesty's government on the thing--and so we

began to work on this thing with the British. HNow the War

Qffice said, "We don't care., I mean you can nail anything vou
want on this thirng." But over almost a yaar, finally, there

was passed by the Parliament the American Forces Act, and thay
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told me that before working on this thing, "Why we'll concede
jurisdiction over everything except murder, manslaughter and
rape." And those are the--T said, "You can't concede anything.
These people are under the laws of the United States." Wall
they finally passed an act there on the thing, =2nd by god, the
first two cases that came up as I recollect--one was a soldier,
court-martialed in an Amnericen court for raping a 16 year old
girl in a shelter, dugout shelter, and he was acguilbted. And
he was acguitted partly on the basis that; while szhe scratched

his face, she'd gone up to the farm house and gotten some

bandages and some stuff to cover his face and Ffix him all up
in the thing. And it turned put=--well, anyway he was acguitted.
And the next case, 1if I am not mistaken—-—and this cught to he
checked on--was over in Northern Ireland when General Marshall
was on his visit over there and wae in a British car and being
followed by an American army jeep with a sergeent. And an
Irish bus with no passengers cut in between the jeep and
General Marshall's car, going scross Worthern Ireland. &2&nd the
American sergeant in the jeep fell against the machine gun and

it went off and killed the driver of the Irish bus. We had a
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court-marktial., We had te have a change of ﬁﬂnue. And the
sergeant was acguitted on the thing. But you can imagine to
have the first bwo cases that came up with American jurisdiction,
what kind of a system were we krying to run on this thing. But,
of course, the British were--"Let's do anything to get these

guys in here and get this show on the road."
BURG: Even though it vielated all thair traditional ways——

BOLTE: All their tradition, yecah. I can imagine the aold
Britisher sitting in his club and having the idea that anybody
is going to have anything to say about this other than the
"bobby" an the street, and so on. Well these are all the birth
pangs of this =arly group over there and what they accomplished,
and I'm sure they accomplished a lot and some of it has been

written up in some of the green books there.
BURG: The official Army history.
BOLTE: 'The official Army histery on the thing.

BURG: Let me ask you, when you were relieved and you ocama

back to the Unilbed States; who waz it that announced that

decision to you, General? Who told you?
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BOLTE: I saw the message that General Eisenhower sent back and
said, "I am zending Bolte and Case-=" Case was the G-2 of this group
-—and this ig really what pTEEiPitaLEd it, T guess, becaunse Tke

had told me the day after he landed, when he got there and I

met him at Norfelk, and he told me the next day., he said, "You're
going home and you're going back into the chain of division command
and Beedle Smith is going %o come over here, But Beedle isn't
well, and also Admiral Leahy has got a jcb that Beedle has to
[de]?, s¢ you =tay on for awhile." #He tol. me that. But these
things bhegan to build up then, &s I say, and I began ©o realize
that we were done, that's all. And so he tald me one day--see,

Boh MeClure had, T'll say, wangled himself--Bobk's dead now, God

rest hie socul--wangled himself a job as asssistant attache at

the smbassy—--—

BURG: With John Winant.

BOLTE: Yes, Bob had been out on the Fourth Army staff, I think,
in San Frencises, But he wanted to get into this so he came over
to be assistant attache, and apparently there had been something
hack and forth about it on the consclidation of the attache's

office with the headguarters. And Ike said to me one morning,
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"I want McClure over here as G-2." And I said, "Well, what

are you going to do about Case?" HNow Colonel Case was the

G-Z2 of this 1little group that went over there and he, 1'l1 smay,
sacrificed any chance Lo go home or do anything toward advancement
to do his G-2 duty. "Well, I don't know Case, I know McClure

and I want MoClure over here." This waes on a Friday. And

Monday he said, "Where's MoClure?" And I =said, “"Well, I think
he's closing ap the attache's office." "I don't give a goddamn,

I want him ogver here!" So I called up MoClure and I said,

"“You get aver here and get over here fast.," Sa then a couple

of dayp later I-—poor old Homer here was--with MaeClure coming Th\
L T

ower [rom assistant attache to ke G=-2 of the theater, what e :
Rbseers?

happens to Case? I asked Ike and I said, "What are yvou going

to do about Case?" "“Well, T don't know., I hadn't thought

about it. He ought to go home, and you ought to go, too." And

that was my dismi=ssal., Then he sent a message back that "I'm

sending Bolte and Case home and recommend them for"--I don't

remember, command, something like that. And I--
[Interrupticon]

-—and thesze are my, my==-=
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BURG: Well, it's all wery useful. Useful indeed.

BOLTE: So, I don't know., I came back, and I went in and I
thought I'd see General Marshall. I thought, here, I cama

to be--direct from Eisenhower and the theater back to Washington,
and no==I don't know whoether George Marshall ever zaw-=-1

suppoze he knew I was coming back, anyway. But we were just

little bugs. I mean there were bigger things going on.

BURG: Your orders were to report here in Washindten, through

the War Department?

BOLTE: I was=--yaah. Yeah, I reported back to, I guesss the
War Plans Division, becauze I saw--oh, what's his name?

something—and so for a few days-- [Brig. Gen. Charles Gailey]

BUORZ: It wasn't Hull or Handy?

BOLTE: No, it wasn't. HNo. But I did see McNarney, bacaunse
I went in to plug for a DSM for General Chaney. B5See, I thought
that he had been, really, very cavaliesrly treated on the thing.
I thought it was too bad. I mean, really, when I go back to

the. the morning I went in to see General Chaney with some
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papers there and sat at the desk, and I thought he locked
badly, and he leaned back and said, "Well, I'm being relieved,
you know." Well, I didn't Xnow. You could have hit me between
the eyes on the thing. And I stumbled around and said, "Well,
whenever you want me, or 1'll go with you, or do whatewver

vou want, " sort of a thing. He'd brought me Lo be his chief

of staff. Then I saw the message from General Marshall which
zaid that "we've decided that"--well, it's all in the record
there-="that we hawve to have somehody over in London who is

belter acguainted with our plans there and so--

£
BURG: Yes. w,
BOLTE: --I'm sending General Eisenhoer over and you can leave
whenever you want to." Well, this is kind of a cavalier thing.

So he went and packed his trank over at the Dorchester Hotel and
I said, "General you can't walk out of here without saying

good-bye to the joint chiefs of staff, the British chlefs."

BURG: Yes.

BOLAE: I mean, he was hurt, of course, and his orders were to

ge back and report in and so he said, "well, I'll go and see
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Portal,"” Chief of the Air Staff, who was a friend o his,
which he did. And then T went cut with him to, not Northholt
but the other airport there, and it so happened that Xing Peter

Of==what wag 1t£2--—

EURG: Was it Yugoslavia?

BOLTE: ——Yugoslavia, was going home, or coming over to Ehe
States, on the same plane and zo Chaney kind of =lipped in,

went back on. And I--well T saw him afterwards in Washington

in the years subseguent, and I saw some correspondence that--
he never said very much to me about it but he had--apparently
General Marshall wouldn't see him, and he did get into see Mr.
Patterson; the secretary-—or Mr. Stimason, T mean--and Stimson
said, "I'm sorry, T can't interfere with general officers gn the
thing." And Chaney's orders were to go hack to Mitchell Pielgd,
Long Izland, to command the Ist Air Force, which iz where he'd

come from when he went over to--

BUURG: Correft.

BOLTE: --and apparently Hap Arnold was just on his trail. Aand
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Hap Arnold had wmade a visit up there to that Air Force area
shortly thereafter and I understood that he'd asked one
liegtenant, "When did you see the commranding general lasg?®
well, he'd never zeen him. "When did you last fly?" well,
the kids hadn't heen there twe days and they hadn't £lown,

50 Arnold tried to get Chaney busted. But he was moved to
Sheppard Field in Texas and commanded as a major general and
then he went up to Denver and commanded the base up in Denver,
dnd he wound up Lhe war as a base commander in Okinawa. But
he never was reduced in rank. BSo I thought he was very
cavalierly treated by the Air Corps. But he didn't helong to
the ecligue; he didn't belong to Lthe clab, that's all., Ang

seg they just threw him out on the dust heap.

BURG: 8o you werea brying to get a DEM for him when vou agot

baek here?

BOLTE: I tried--yes, and I went and I did see McMarney aboot
it and he did get a DSM as a result., And then I went and sat
by a desgsk down in the War Plans Division, planning division

there, until finally I got—-after about a week, I felt they



Gen. Charles Bolte, 1-29-7%, Interviow #3 Page 166

have secen Ike's message, because I'd walk around the corridors
and I could tell, they'd dodge around the corner. At least,

I felt that way--that they... And I thought that George
Marshall, whe knew me personally, would have wanted to know some-
thing fresh from London; could T tell him anything, or something
like that. B=But no, he was too busy, I guess. 8So prebty soon,
in about two days, I got the instructions that I'm to report

bo General McNair, who was commanding the ground forces. and
McHair said, "Come in and sit down." He said, "I have you in
line for a division command. T'm taking 'em aleng in seniority
here and so you're going te go as an assistant division
commander." And then I came kack into the line, the chaip of
command, and got my division and all the rest of it and got back

into the run of things as a commander, which T must say was a

AR %
lot happier for me than to be a8 staff man. ( ],|
|nl"";

s

BURG: Well, is it safe Lo say, General, that while wou were here

T

in Washington, before you went off to become an assistant
division commander, that no one discussed your London experiences

with you?
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BOLTE: Yeah. Nobody wanted te hear me. Nobody wanted to

do anyvthing sbout it, ne. HNo.

BURG: It was noever brought up.

EOLTE: Huh-uh. HNe.

BORG: Not even among the officers of your own rank? None

of your friends who might have Leen here discussed it with yon?

BOLTE: Ho, no, no, no. I felt as if I were shunned. 1 mean
I'd been sent home, that's all. TI've forgotten the wording

of the message but it was something like that. "I'm sending
Bolte and Case home as I don' t have any place for them——" which
I think is & thing to kind of say"--and recommend them for

command duty", or something like that. T don't remember,

BURG: So that--

BOLTE: I mean, I'm sure that Ike just was thinking this isa
just incidental, this is trivia. Wasn't making any great

point about it at all. Bukt--

BURG: McNair didn't say a word about it either.
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BOLTE: Mo, nothing. He said, "¥You've baen sant down to me.®
He said, "You're in line for command and I pick 'em according
to senisrity. That is, there are others ahead of you." But
theres was nothing at all about any opprebrium attached to any
af this and, ef course, after I loock back at it, I see that
this was inevitable. I mean, this was an excrescence that

now had lost its pesition in the scheme of things and it was——

BURG : Yag .

BOLTE: -=-it was inevitable. It had to be about-——and the new
group, and this is Clark, of course, and Gruenther and Lowell
Riley. Yonu might--éﬁddy Ferenbaugh might ba able to tell wvou
gomething about it. T don't know whether you've ever talked

to him akout it.

BURG: HNo.

BOLTE: He came ower on the plane with Tke and these others that
I've mentioned and got off at ¥Northholt and I went out to mest
them there, and it was very amusing because hera was Ike coming

over, major general to take over from a major ganeral. Well,
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this wasn't very much; there weren't American Lroops or any-
thing else very much at this time. And there to meet him was

a brigadier from the War Office and & air marshal, or air vice
marshal, or scmething, from the air ministry, and a commander
or rear admiral, scmething, from the Admiralty. Three of them.
nnd Mountbatten. And when we went into Lenden, in the car was
Tke and me and Mounthatten, see? And the other three services,
T eould see the lock on their faces. They were saying, "Well,
the bastard came in and took over this thing." Because he had
heen commissioned an air commodore, a vice marshal and a

liegtenant general,

BURG: Mountbatben was?

BOLTE: All three of 'em. ¥Yeah. And so he came in in the
car and I remember the conversation on the way in. Tke had
mat him and knew him before, of course, and Mountbatten saicg,
well, his ambition this war was to command a big Navy ship.

That's what he wanted to do.

BURGZ: Yes. Yeah.
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BOLTE: I mean, he was very, very modest about it Talking

to Ike about it and they were just chatting about this and S0
on. And I just remember the look on the faces of those thres
orthodox services thare when they saw Mountbatten just prasmpt

him and—--—

BURG: Yes. The man from combined nperaﬁiuns——{LEughter]

BOLTE: Yes. Combined opsg, you sea,

BURG: Uh-huh. A little bit of nothing.

BOLTE: Yeah. 5S¢ it was-—-

BURG: Now when you wore assigned as assistant division commander

what division was that?

BOLTE: Wall, I went to the 9lst Division. EBEut first, when
McNair told me, I was to go to the 76th Divigion, which was
than =tationad at Ft. Meade. Bill Gallaghar's father-in-law,
Maj. Gen. William R. Schmidt, had it there and I wasa to go and
be number two. But in the ensuing two or thresa days, or some-—

thing like that, I was suddenly switched to the 91st Divizion
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out at Camp White, Oragon, which was forming tharea under
[ Major General Charles H.] Charlie Gerhardt. And that was

an experience, a separate axperience, I can assure you.

BURG: Because of the personality of General Gerhardt?

BOLTE: Yeah. Who was a fine little feisty guy, but had no
more business commanding a hig division then or since, but

was selected by General Marshall because of some dashing
cavalry thing he did in the Louisiana Manauvers, and jumpsad up
to brigadier ganaral over the heads of Clark and otheras. And

I went out there to the 91lst Division, which hadn't even formed;

this wa=s just nothing but the cadre.

BURG: Yoo,

BOLTE: And I learned later that, of course, thers werg--
through the radis that T was coming over to take over and all
this kind of thing, which Charlie must have heard. But I had
gone to the motor transport school as a preliminary to this
along with others, ineluding Perc Clarkson, who had bhesn the
assistant division commander before me and who was now going to

get a division.
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BURG: 1Is that P-e-r-k?

BOLTE: "Pere", Percy Clarkson.

BURG: ©Oh, Percy Clarkson.

BOLTE: Percy Clarkson, yeah. And at the Holabird Motor
School, "Perc" told me about this cadre of this division under
Charlie at White. And he said-—Stanley Ott was the artillery
commander--there was Clarkson, and Stanley Ott, and then
Charlie Gerhardt, the commandest. And they had a run-in a

fow days before in which Charlie had announced that all of {f‘ "

SEhet

the officers of the gadre togethar—--soms hundred officers I RQE:#?
guess—--had anncuncad that ha was going to have loyalty, by god,

and that's all there was to it, and he said to his chief of

staff, "And don't you hide behind my skirts, either. You're

agoing to come in on this thing." BSo Clarksen talking te Ott,
telling me about it afterwards, he said, "I said to Stanley Ott,
'"I've got to go in and talk to him about this thing hecause this

is no way to de.'" Rnd he gaid, "You won't believe it but

gtanley Ott said to me, 'Pere, don't you go in there to him

tonight. He's got a loaded .45 on his hip.'"
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BURG: Gee whiz!

BOLTE: 'This is the division commander, this is Perc Clark=on

at the motor school telling me what I was coming out to go into.

BURG: You're going bto be number two bo thatb!l

BOLTE: Well, I had kpnown Charlie, cesually. He had commanded

a cavalry sguadron in the exercise defending Monterey Bay in

the winter befare, in a landing from the north. And he had done
it ir such a silly damn way; I mean, he'd acted as a cavalcy
commander and--a major he was then——and I was assigned =35 a
junior umpire. And I'm damned if where--the landing was in the
bay and then they had to make a six mile march, administratively,
ta get onto the Ft, O0rd reservation through the ecivilian
community, vou see, The troops had to come up the road. Charlie
with his sguadron of cavalry was parked in the woods by the side
of the road to come out and=--can you imagine? in a mansuver?

An exercize. Suspended here for the time being until we get

'em back on the reservation, then we'll line "em up on the thing.

And Joe Collins told me, he said, "Well T found one of Charlie's
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troops there and he was jumping out with a gun, and he had
bwe gedans and a truck there that he'd captured already.”
wWell, this is Indian fighting, see. So after about two oOr
thres weeks with that experience with Charlie, 1 told my
wife, who came out there, I said, "Benny, I hope I never go
to war under this fella." I said, "He cannot command a big

outfit. I know that now and I've been an instructor and all

the rezt of it," and I said, "¥ou can't fello. o™ Well,
that's the last I saw of him until after the war, but my two
friends who commanded corps--you see he was taken away from--I
don't mean to malign anybody on this, but this is all fact
anyway. He was taken, of course, by Marshall and taken away
from the 9lszt and given the 29th Division, which landed on Omaha
Beach and went on up inte the Eight. My Ttwo corps comeander
friends, [Maj. Gen. Manton S5.] Bddy and [Maj. Gen. Gilbert
Richard] Doc Cook, both of whom are dead now, they said, "We
COCpS commanders——" including Major Gensral Baymond MeLain-—-—
"enid dering ths war uvwp there, Charlie Gerhardt cammands a corps.
Three divisieons: one in the line, one in the hospital, and one

ander the sed." iIsn't that an awful comment to make of a man
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who is put in command of a division, with eligikility for
higher command? We couldn't do it. All he knew was

Egujours attague. Well, he lives down in Florida now. He's

retired. Buat of course he was busted after the war. He was down
ab the botftom of Lhe list and was reduced ko Colonel and went
intg the Second Army staff at Ft. Meade, but he had his stars
restored when he was put on the retired lisk, He lives down

in Florida. He stepped out too close ko the flagpole in Brazil
and they sent him home. So, he's injudicicus. 1 like the little
guy: he's a feister, and he's a wonderful shot and a wonderful

tennis player and badminton, and a2ll the rest of it, but--

BURG: Wasted his men.

BOLTE: I'm glad--yeah-~-I'm glad I didn't go to war with him.
I started out-—very shortly after T got there at Camp white,
Oregon, which iz up in the mountains--and fortunately, I just
started in 8 jeep teo go around and to acguaint myself with the
countryside. I couldn't ride in the sedan; he wouldn't 3llow

that. You elther rode in the jeep or a horse or & hicycle.

He had extreme views as to what you should do so he--I hadn't
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been there but--well, I'll £ell you. The day after I
reported from=--now, I had been chief of staff in London for

a year and a half, and I reported in to Charlie and I zaid--

I know some of this background--and 1 said, "Well, I'm vour
man; whatever you say." I disarmed him and I went in and sat
down at my ﬁeak. and the G-3 cama in, Bill Bartlett, He gaid,

"You ready to take the Division Commander's Test?" I said,

"What?" "Everybody joins the Division, doesn't matter whether
he's a General or a Private, takes this test." I zaid, "Well,
what is it?" He said, "Five gquestions." "Well, what are

they?" "Well, here they are. You got twenty minutes,” or
something like that. The first one was: What are the essentials
of a combat order? Well, I'd taught combat orders, I thought

I ecould put that down. I wrote something. The second: Describe

"stack arms." Christ almightyl

EURG: You mean Lthe manual of arms manecuver to stack arms?

BOLTE: Yes! This is the guestion--deseribe stack arms. The
next was: Describe "change step, march." That's when you

advance left to left foot.
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BURG: Yes. Yes.

BOLTE: The next was: Describe the resuscitation of a2 man
from drowning. Well, by this time, I was beside myself. At
my desk alone in this barracks shack here with this thing;
come a brigadier general from Landon t;.jnin this fella, and
this is what was thrown in my lap. I've forgotten the 35th
guestion—-there were five. And I wrote and scribbled, I
must have-—I don't suppose anybody could understand any of it
and T took it and put it inte the basket on Charlie Gerhardt's
desk. He was away. I got it back the next day marked "98".
He cut me two points on combat orders. Now if you can imagine

the absurdity--

BuURG: That's —-—

WOLTE: —-of a man at my age--it was then 45 years old or
something--coming into this kind of a thing. I don't Xnow.
t-="the boy must be crazy." T don't think he was crazy, but

I think he wasg just cnmplEtElybEff the beam . I mean he was a--

he could make = dashing Indian fighter or something like that,

but to ever have put him up in that positicon. Anyhow, that was
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my experience with him and I want to tel] you, I-——[Laughter]

BURG: So you had a fairly brief time with him--

BOLTE: About Five months, I guess it was.,

BURG: Then you got your own division.

BOLTE: Then I got a phone call. I was down in Texas, I guess,
and visiting the Tank-——Development [Fort Hood], or whatever they
2all theose things-—and I got a phone call to eall Washingten and
I called Washington and [Brig. Gen. Floyd L..] Parks answered

the phone, who was McNair's chief of staff, and he gaid, "You're
going to get the 69th Division, to start it and train it down

in Shelby, Mississippi. and vou're lucky, I'm vour number two, "
And T =zaid, "Who is that?" He said, "Parks." 1 said, "De

I know him?" He said, "Mel" [Laughter] So he came down ta be
my assistant division commander and we activated this 69th
Division up in—-—oh, far a Year, year and a guarter--and then

I was all of a sudden snatched and sont over to Italy to take
over the 34th when [Maj. Gen. Charles W.] Ryder was leaving it

to come back home,
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BURGE: WNow when would that have been?

BOALTRE: That was the summer of "44.

BURG: Summer of ‘44,

BOLTE: Yeah. June of '44. And I'd had the 69th for about

a year, and I'd trained them and I had 'em--and I thought--

[Phone call]

BURG: Whoops.

BOLTE: I'm taking too much now of your time, we'wve got all

kinds of--

[Interruption]

BOLTE: I've really run on here, Mac, I--

BURG: Mo, no, vou have nob.

BOLTE: 1 don't know that I've ever added very much, but I've

told you the--
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BURG: Well, you've cleared up areas that we knew almost

nothing about, General,

BOLTE: Well, that's slways the way it is. T mean, you
get--unless those things are recorded somewhere, and they're
not. And I never have wanted--the family have alwaye =aid,
"Why don'lk you write?" wWell, I said, "I'm not going ta do it.

T oAUk oy

BURG: Well, I was going to ask you this in the balance of
our time. Leaving the 6%th, having trained it, schooled it as you

did, must have been a great blow Lo you.

BOLTE: It was & heartbhreak, hearthreak. But, of courese, it
wasn't--it had been raped, of course, like a number of other
divisions. When Eisephower put in reqguests for a 120 day's
replacements, before he went across the Channel, see. He asked

-\.

for 120 day's replacements, T

l|ll-"'l

J'ﬂ‘

BURG: That wes based on the estimates of your losses.

BOLTE: Yeah, they cut him down, I think, to 90 or €0, I'm

not sure what. But they raped about, I'll say 20 divisions of
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;he——mnstly what was left in the States, because 1 leost in

the B9th, 1 think, about 160,000 men and about 2 1,000 afficers.

BURG: SaY two-thirds of the givision.

BOLTE; AL 2 point when 1 had just finished the D ceries and

they were ready to 9&.

BURG: Cm=Ttm -

BOLTE: And General Mzrshall had come dcwn to make oné of his
frequenk trips through Lheré. and I had sgid at dinmer, I said,
wpre we going €O get our chance?” &nd he Aign't answer me
then. We went on and sc on, and tefore he leib on the plane
the next day a2t noon, he said, uygou’ll get your chance." And

that's the lask I =aw af him.

PURG: put not with the Eo9th.

BOLTE: Ho- pnd then, 211 of a sudden, 1 got a secret Order——

don't sa¥ anything to anybody ¥ anything. just come to Washingtdd

ang then I mot ready for extended service gyergeas and I~
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BURG: Who had sent you that order?

BOLTE: I can't remembaer,

BURG: It was not by telephone call?

BOLTE: I think it was. I think it was, because I was hnot

'::I'
H =
=

T guess—-I don't--I didn't even tell my chief of staff, I if;ﬂj;
gl

allowed to tell anybody or anything about it. I just left.

gdess. I just, I just bowed out and went toc--and my number

two toogk ever. I guess T Lold Parks, "I'm ordered to Washingteon,®
or, "I goblta go to Washington," or something like that. But

there was no record of it, or anything as Lo what I was going to
do, or anything except that T was told to he ready for extended
averseas service., I guess it was on the phone bhecause now T

can remember. I =said, "What am I going to deo?" And they said,
well, something that geve me an ideéa of the Mediterranean ar
Ttaly, or scmething like that. And then I said--they made

some reference to Doc  Ryder, not by name, but--who had the
division, whom I knew, I'd served with him. Sa I ¥new then that

I was going over and take the 34th Divizion from Doc Ryder before

I left Shelby, Mississippi.
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BURG: Was the 34th, at that point, a problem division in

any way?

BEOLTE: Yes., Yes, And it is in the recocrds,., The 34th, of
course, wag the first division to go overseas to Horthern
Iraland. Before it had even finished its training in the
Louisiana Mansuvers it was the first division to go over

there. And it went into Northern Ireland and all this

[ sounds like turberburly?] and it was having a period of
training and trxrving to do things, and finally it was to be
designated to go into Worth Africa. 2And the job was to get rid
of the old fellows and get the new ones, and [Maj. Gen. Russel
P.] Scrappy Hartle was sent out, and Doc Ryder took it over, and
they began to pruns it down to go into MNorth Africa. Well,

when it went in, of course, it went in in these odd places, and
it had a hell of a time at Algiers. And it went into that first
fight and it lost 3 battalion, I think. And I don't think it
coverad itself with glory until towards the tail end, when it
took that Hill 609, or whatewver it was, which was a marvelous
job that it &id and it restored itself in the minds of sSoma

people. But I don't think it ever recovered its reputation, ,
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and of course after Africa, it sent inte Italy und:it was up on
the Garigliano and the Rapide and Cassino, and it was a vaery
terrible period and it got a reputation of--as the 1st Division
did, of course. The lst Division did when Terry Allen and [Brig.
Gen. Thesdore] Roosevelt [Jr.] had it and they thought, like tha
34th after North Africa, "Well we'wve done our bit now. Lot SR —
body else do it; we ought to go home." And they began to build ap
this feeling and people back home—-and I remember "Bring the 34th

home." And when--gh, the Ambassador, what's her name?

BURG: Hot Clare Booth Luca?

BOLTE: Clare Booth Luce came over and she came up to visit the
34th Division, which was up in the mountains in the Apennines
there, Christmas of 1944, and I had word from the Army that she
want to go and visit the front line. And I told the Army Comm-
ander, [Lt. Gen. Lucian K.] Truscott then over the phone, I satd,
"I will not take her to the front line." I said, "I will go up
to one of the right regiments, which we can do behind the hill:
you and I and sha and nobedy else, because," I said, "they'll
shoot at you against the snow." She came up in the jeep with

Truscott and had Christmas lunch with me there and she said,
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"How far am I from the front lipnes" I said, "Wou're abouat
BO0 yaurds from the front line." In fact, I said, "You stay
here." wWell she had Iunch and so on. I remember that because
after lunch, I said, “I guess somehody ought to be kind of
finding a place for you to go." And she gaid, "Yes, don't

you have some place?" [Laughter}! well the regimental commander
had had his little box put out, and some tent arcund it, so

I gaid, "Well I'1ll come up and stand guard., There is a jittle
place out here." S0 I stoed guard while these soldiers were

coming down saying something about "...this mother-fuckin'

war." Qoh, Godl! [Laughter] But zhe'd asked for 4t anyway.
And she was the only member of that committee of Congress that
went up there. Well then she went back and started, "Bring the
34th home." And I began to run into this trouble with my men,
"We've been cver here." Well cripes! They were new! So when
she came back in the spring, in April, to visit the 8th Army,

the British Army, 2nd came over to my place again and said,

"How are your men doing?" I said, "You are hurting the name of a
very fine combat division here by this husiness abaut getiing

the 34th home, and I'm gestting letters, and the men, and—-".
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Well, she said, "Well you're in for vour S500th day of combat,
aren’t you?" I said, "I'm not! I haven't bLeen here 8 months!'®
And T said, "My infantry hasn't been here anywhere neaxr that.
They don't last that long." "Well, what's the answer?" I
said, "I'll get a man out after a year in the line, but you
gotbta give me replanemqnts, and don'k get this business home."
I said, "These men, scme of 'em, haven't bheen here two, Lhree
months. But they'wve all got the idea, "the 34th oughta go home!"
I said, "Nuts." So she went back and changed her tune then:
bring individuals, y;s, after they have spent this period

Then, as I said before, when I went wp to Germany right after
the war was ended--I took a plane up--and I wanted to see Ike.
I hadn't seen him since I left London. As I say, I stayed the
night with [Maj. Gen. ?] Ben [M.] Sawbridge, who was G-1 there,
and I said, "I just am worried. T doan't know how Tke==",£ He

said, "Dh, you don't need to worry about that.® He said, "He

#

i o
. 5
l\._..l L .-_g"

"I've [heen] given that goddamned 34th Division. Charlie Bolte's

wanted another division from ITtaly, you know. But he said,

done & damned good job with it, but! he =aid, 'T don't want it.*'"
80 he gaid, "You don't need to worry ahout Tke." He said,

"As Tar as you're concerned." So I felt, well, I'd regained a
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little bit then. But I had felt, of course, naturally-~1 had
left London, I felt, with my tail between my legs; I mean, 1
wae going home frem a--I wasn't needed there anymore. well,

that®s just what happened, that's all. And sa--

BURG: ESo at that time, sometime after May of 1945, was the
first opportunity you'd had to find eut how you stood with

Eisenhower

BOLTE: Yes, that's the firet reagseurance T had,

BURG: Uh-huh.

BOLTE: 'Then, as I told yoa, I came back here and went into
FPlans, War Flans, and then Jake picked me up as a chief of

staff and-—

BURG: That's General Devers.

BOLTE: Devers--and then I wasn't Jquite sure about how that

was., But, as I say, Jzkie told me, he said, "He's got you-=he
said to me, "I don't know why I'd do a thing like that '" Which
was referring back to when he sent me home, see, something like

that.
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BURG: 0Oh, Eisaphower had said that to Devers?

BOLTE: To Devers, and Devers told me. He said, "Shut the s R
door." Because I told him, I sald, "I don't know if this Eh ﬂﬁﬂ
was a very wise idea for you to take me in here on this thing."
He said, "Oh, well, you don't need to worry about him," He
said, "This is what he told me. He said, "I don't know why—-_""
And then Joe Collins, who had been taken up to e the chief of
information for Ike, told me, he said, "He's got Yyou on every
important list that he's got there, so you don't need to WOT LY
sbout that." Sa I felt better about it, and of course as I say,
he nominated me for my fourth star here, and he was cordial, as
he and Mamie were te us at the ccecasions at the White House, and
so on. And when he came down to his——although this is just the
other way. When he came down to Ft. Monree, when John was going
to marry Barbara there, and Jakie was commanding at Monroe, you
ge2., And I was his chief of staff, or deputy, and Tke, as Chief
of Stafi, was going to come down to the wedding, But he sither

hadn't been invited or he wasn't going to go and stay with the
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Devers, who lived on the post, which iz the normal thing you
would have thought. He was going to go te the Chamberlain
Hotel. And I went out Eo meet him out at Langley Field when

he landed. He said he was coming down not as Chief of Staff,

but az the father of the groom. So I went cut to meet him and
whersupon he said, "Hello [Maj. Gen. Paul W.] Baade." [Laughter]
He had me mixed up with Paul Baade then so I bagan to feel, well,
doesn't matter. So we roda back in the car togather, and I

had fortunately gone out ahead of time because I knew that he
didn't want theses outriders or motorcycles or cars on there.

He wanted to come in and go to the Chamberlain, which he did.

In the meantime, I was making all the arrangements. Jakie said,
"¥ou Fix up the wedding.® Bo I fixed all the arrangements for
the wedding and I put [in] some comfort stations. I didm't

know whether there was going to be a crowd there for the army
chief of staff. But there really wasn't. But I had some comfort
stations and "I want the doctor in his office at the hospital,
becauge I know something's going to happen and I don't want to
have to run around." BSc we had the wedding in the Chapel of the
Centurian, and then we went out to the Beach Club for the

roception and--
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